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MEGBECSÜLT 
POSTÁSOK 

KOMFORTOSABBÁ 
VÁLÓ UTCÁK

140 évvel ezelőtt kezdte meg 
működését Szadán a Magyar 
Királyi Posta. Húsz éven át egy 
lelkes hölgycsapat alkotta a helyi 
postás kollektívát. Ők emlékez-
nek vissza a régi szép időkre. 

Komoly útfelújítási programot 
hajt végre önerőből a szadai 
önkormányzat és a Szada Nova 
NKft. a következő évek során. 
Ennek megvalósítási és műszaki 
hátterét mutatjuk be. 2–3. oldal 8. oldal

Kiss és Tiba család: 
párhuzamos (vízilabdás) 
utakon 20–21. oldal
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A szadai főtér jobbra a régi postával és a szolgálati lakással, 
balra az akkori állatorvosi rendelő (1987)

FÓKUSZBAN

1885. július 16-án kezdte meg működését 
Szadán a Magyar Királyi Posta. Múltidéző az idén 

140 éves szadai posta egykori dolgozóival.

„Szerettem én a népeimet!”

A 140. évforduló jó alkalmat kínált a 
múltidézésre, ezért megkerestem 
azokat a már nyugdíjas dolgozókat, 

akik – kisebb megszakításokkal – több 
mint húsz éven át láttak el együtt posta-
szolgálati feladatokat Szadán. Az egykori 
postások olyan időszakról meséltek, ami-
kor a posta megkerülhetetlenül a minden-
napok része volt.
 Úgy kb. 40 éve a szadai postahivatal 
mellett szolgálati lakás is volt. Itt lakott a 
hivatalvezető és családja, akik nemcsak 
munkaidőben, de veszélyhelyzetben vagy 
sürgős ügyekben munkaidőn kívül, akár 
éjszaka is rendelkezésre álltak. Akkoriban 
ugyanis nem volt még kiépített telefonhá-
lózat a faluban, de még segélykérő telefon 
sem, ha mentőt kellett hívni.

Édesanyák, feleségek is
E fontos státuszban, hivatalvezetőként 
kezdte 1971-ben szadai pályafutását 
Antalka Gézáné, Marika néni. 1973-ban 
csatlakozott hozzá kézbesítőként Ivánkó 
Jánosné, Ica néni: ő vitte a leveleket és cso-
magokat a Dózsa György út páros oldalá-
hoz tartozó falurészen. 1978-tól Komlósi 

Józsefné, szintén Ica 
néni vállalta a másik 
oldalt: a Dózsa György 
út páratlan felét, a Mar-
gita domboldalát és a Szőlő-
hegyet is ő járta be nap mint nap.
 Rácz Tiborné, Kati néni először csak 
beugróként segített, amikor a kézbesítők-
nek helyettesre volt szüksége. Végül 1982-
ben hivatalosan is csatlakozott a csapat-
hoz: részmunkaidőben bízták rá a Dózsa 
György út Gödöllő felé eső végét, valamint 
a Margita egy részét.
 1986 egy szép napján Ivánkóné épp le-
velet vitt Müllerné Klárikához, amikor be-
szédbe elegyedtek, és kiderült, hogy a Klá-
rika kisebbik gyermeke aznap tölti be a 3. 
életévét. A véletlen találkozás nem várt 
fordulatot hozott: Klárika rövidesen mo-
solyogva fogadta a postahivatalba betérő 
ügyfeleket – immár a hivatal új munka-
társaként. 
 A csapat nagy része már a postás idősza-
kot megelőzően is együtt dolgozott a tsz-
ben, illetve szomszédok és kisgyermekes 
édesanyák voltak. Fontos volt, hogy a mun-
kát össze tudják hangolni a családi élettel, 
és – mint ahogyan a fentiekből ez kirajzo-

lódik – egymás támaszai, segítői is voltak.
 Emlékeznek még a Volkswagen kiste-
herautós kézbesítőre? Müller Józsi bácsi 
volt az, aki az 1990-es évek derekán csat-
lakozott a kollektívához. Ő aztán nemcsak 
a munkában, hanem a magánéletben is 
társa lett Klári néninek.
 Antalka Marika néni férje, Géza bácsi a 
Magyar Posta Budapesti Postaigazgatósá-
gán dolgozott vezetőként. Az ő közbenjá-
rására 1985-ben – Székely Bertalan szü-
letésének 150. évfordulójára – kiadtak egy 
ünnepi emlékbélyegzőt, egy Székely Berta-
lan-portrét ábrázoló bélyeget, valamint egy 
alkalmi levelezőlapot 100 ezer példányban, 
amelyen az Egri nők című festmény részle-
te szerepelt. A különleges kiadású lapokra 
az eperfát ábrázoló bélyegzőt nyomták rá 

– azt a fát, amelyet maga Székely Bertalan 
ültetett. Ez az esemény a gyűjtők körében 
nagy szenzációnak számított, az ország min-
den szegletéből jöttek, hogy az ideiglenesen 

kitelepült postán „kezeltessék” a 
levelezőlapjaikat, ugyanis a 

bélyegzőt csak ezen az egy 
napon használták, az év-

fordulós esemény után 
a posta azt bevonta. (A 
Magyar Posta Bélyeg-
múzeuma most, egy-
szeri alkalommal la-

punk rendelkezésére 
bocsátotta e bélyegzőle-

nyomat másolatát!)

Közösségben, magányosan
A postások élete szinte teljesen összeforrt a 
falu mindennapjaival. Átérezték a szadaiak 
örömét és bánatát is. Ha jó hírt vittek, há-
lálkodtak nekik, gyakran ajándékot is kap-
tak. Előfordult, hogy olyan táviratot kel-
lett kézbesíteniük, amelyben rossz hír volt. 
Ilyenkor sokszor inkább őket kérték meg, 
hogy olvassák fel az üzenetet. Tapintat is 
kellett ehhez a munkához – ha olyan ház-
hoz érkeztek, ahol hallatszott, hogy nem 
alkalmas az idő, inkább visszatértek ké-
sőbb, vagy csendben megvárták, míg el-
csitulnak a kedélyek.
 Ivánkóné, Ica néni mosolyogva idézte fel 
azokat az időket, amikor a postás nemcsak 
levelet, de örömöt is kézbesített. Nemegy-
szer vittek csomagot egyenesen a lakoda-
lomba. Volt olyan is, hogy előre jelezték: az 
ajándéknak éjfél előtt, pontban fél tizen-
kettőre kell megérkeznie. Ica néni ilyenkor 
felöltötte az egyenruháját, gondosan rög-
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zítette a csomagot a biciklire, és begurult 
vele a mulatozó násznép közé. Az ifjú pár 
ujjongva fogadta a különleges kézbesítést 

– és Ica néni sem tért haza üres csomag-
tartóval.
 Vasárnaponként is nyitva volt a pos-
ta, reggel 8 és 10 óra között. A leveleket 
elég volt a templom ajtajához vinni, a hí-
vek gyorsan elkapkodták, vitték haza a 
családtagoknak, szomszédoknak. Hét-
köznapokon 8 órakor nyitott, de a levél-
válogatónak már 6-ra be kellett érnie. Ő 
osztotta szét a leveleket és a csomagokat, 
készítette a kávét a később érkezőknek. 
 Más volt viszont a délutáni szolgálat, ami-
re mindannyian borongósan emlékeztek 
vissza. A település még ritkábban lakott 
volt, sok volt az erdős rész és hiányos a köz-
világítás. Félelmetes volt sötétben, egyedül 
járni a környéket a nehéz postástáskával – 
ami akár 12–20 kilót is nyomott –, benne 
a családi pótlékkal, nyugdíjjal. Később már 
riasztóval is felszerelték a pénztárcájukat, 
Ivánkóné, Ica néni egyszer használta is.
 Délután 4 után a hivatal kiürült, de a 
délutános kézbesítőnek még ott kellett 
maradnia a postakocsira vár-
va, az hozta a leveleket, csoma-
gokat. Különösen télen volt ez 
nyomasztó. 
 – Sokszor megkértem a lá-
nyomat, hogy jöjjön elém, fél-
tem egyedül hazamenni a sö-
tétben. December 24-én már 
mindenki a templomban ült, 
én meg még mindig a postako-
csit vártam – emlékezett visz-
sza Komlósi Józsefné.
 Nem volt alaptalan a félelem, 
hiszen az 1990-es években két-
szer is megpróbálták kirabolni 
a postát. Furcsa véletlen: mind-
két alkalommal épp Müllerné 
Klárika volt betegállományban, 
törött lábbal. Mintha a Jóisten 
egyszerre próbálta volna véde-
ni és akadályozni.
 Ha nagy volt a hó, előfor-
dult, hogy a postakocsi nem 
tudott feljönni Szadára. Ilyen-

kor Ivánkóné felkéredzkedett a közútkeze-
lő KPM egyik autójára, és elment a külde-
ményekért Veresegyházra.
 – Szerettem én a népeimet, megoldot-
tunk mindent – mesélte csillogó szemmel. 
És bár már közel 80 éves, olyan frissesség-
gel mondta mindezt, hogy semmi kétségem 
nincs, ha kellene, ma is simán felpattanna 
arra a hókotróra.
 Egy hideg téli reggelen riadtan ébredt a 
Müller házaspár. Félálomban az órára pil-
lantottak – elaludtak! Már úton volt a pos-
takocsi a napi szállítmánnyal, ami perceken 
belül befutott a postára. Józsi bácsi nem so-
kat teketóriázott: a pizsamára kabátot ka-
pott, a csizmát zokni nélkül húzta a lábá-
ra, és már száguldott is lefelé a hivatalhoz, 
hogy fogadja a járatot. Miután a postako-
csi továbbrobogott, hazament, átöltözött, 
és mintha mi sem történt volna, újraindí-
totta a napját – a megszokott rendben. 

Minőség és büszkeség
Egykori postásaink aktív szolgálati idején 
igen magas presztízse volt a munkájuknak. 

Nagy volt az elvárás az anya-
vállalat részéről a dolgozók 
felé, de maguk a kézbesítők is 
egyfajta szolgálatként tekin-
tettek a hivatásukra. Nem volt 
kérdés: ha a munkaidő vége 
előtt két perccel érkezett is 
a sürgöny, azt ők még aznap 
kézbesítették. Az egyenruha 
is kötelezte őket, gyakran el-
lenőrizték is, hogy viselik-e. 
 Antalka Gézáné, Marika 

néni elmondta, hogy mind a hivatalt, 
mind a dolgozókat osztályozta a köz-
pont: a kinevezésekor 4-es osztályzatuk 
volt, a 2000-es évek elején – amikor egy 
magasabb szintű vezetői képzést követő-
en áthelyezték őt Veresegyházra – már 
egy 5-ös minősítésű postát hagyott itt. 
 A legnehezebb időszakok mindig az 
országgyűlési választást megelőző hetek 
voltak. A kampányszórólapokat mara-
déktalanul ki kellett hordani, a kézbesí-
tőket szinte minden darabbal elszámol-
tatták. 
 A hírlapok kihordása is nagy terhet 
jelentett, ezek terjesztésébe gyakran a 
postások gyermekei is besegítettek. Az 
erőfeszítéseket a hírlapkiadók elismer-
ték: Kati néni és a két Ica néni is büsz-
kén mutatta meg nekem az oklevelét, 
amelyet ennek a fáradságos feladat el-
végzésének elismeréseként kaptak. Az 
egyik hónapban Ivánkóné, Ica néni adta 
el a legtöbb Pest megyei Hírlap-előfi ze-
tést a megyében, amiért jutalmat is ka-
pott. A sikernek azonban ára is volt – a 
megrendelt újságokat neki kellett kihor-

dani, és ez nem mindig ment 
egyetlen körben.
 Arra a kérdésre, hogy a pos-
tás hölgyek mennyire érezték 
a szadaiak megbecsülését a 
munkájuk iránt, egyöntetűen 
azt válaszolták: nagyon! Ha 
hétvégén disznóvágás vagy 
lakodalom volt a faluban, a 
rá következő héten a postán 
is „jó élet” volt. A beszélgetés 
Marika nénivel, a két Ica né-
nivel, Kati nénivel, Klári né-
nivel és Géza bácsival engem 
is visszarepített kislányko-
romba. A délutáni szundiká-
lásból sokszor egy jellegzetes, 
érces hang ébresztett: „Mar-
gitka!” – hangzott a kiáltás 
a kapu előtt, és mire kisétál-
tam az étkezőbe, már kávéil-
lat, nagymamám és Ica néni 
nevetése töltötte be a helyi-
séget… Tóth Évi

Balról jobbra: Ivánkó Jánosné, Rácz Tiborné, Antalka Gézáné és Komlósi Józsefné

Müllerné Klárika és Müller József
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2009. június 11-én hunyt el szada egyik jeles polgára, Cziberéné Szitó Mária. 
Nevéhez fűződik a helyi népdalok, szokások és emlékhelyek gyűjtése és rendsze-
rezése, megannyi kiadvány szerkesztése, a Tájház megalapítása és berendezése 
mellett a Szadai Népi Együttes megalakítása is. A Tájháznál elhelyezett emléktáb-
lájánál és a szadai temetőbeli emlékhelyénél azóta minden évben megemlékezik 
róla a szadai közösség – így volt ez idén június elején is.

Június 13-án volt a magyar védőnők napja, ebből az alkalomból köszöntötte 
Nyilas-Kádas Judit és Hódi Edit védőnőket Pintér Lajos polgármester. Bár formailag 
ők az Országos Kórházi Főigazgatósághoz tartoznak, viszont helyben dolgoznak 
az itt élő kismamákkal, szülőkkel gyermekeik testi-lelki egészségéért, fejlődéséért.

HÍRMIX

Kettős ünnepnap

Minden szervezet életében van-
nak olyan pillanatok, amikor 
szükségszerű a változtatás. A 
szadai lakosok körében minden 
bizonnyal „ismerős arcok” vol-
tak a helyi közterület-felügye-
lők, a több éven át a települést 
járó Jancsó Szabolcs és Fejes Nor-
bert – mindkettőjüket új lehető-
ség találta meg, úgy döntöttek, 
hogy máshol folytatják. Így a hi-
vatal munkatársakat keresett a 
pozíciókra.
 Az egyik új közterület-fel-
ügyelő Kolozsné Bedő Orsolya lett, 
ő a kozterulet@szada.hu e-mail-
címen, illetve a +36/28 503 
065/504 mellék telefonszámon 
érhető el. A másik státuszra még 
nyitott a pályázat. 

ÚJ KÖZTERÜLET-
FELÜGYELŐ(K)

Július 1. az egészségügyben dolgozók ün-
nepe. Pintér Lajos polgármester dr. Nagy 
Erika jegyzővel és a képviselőkkel együtt 
köszöntötte a szadai orvosokat, ápolókat, 
szakdolgozókat, asszisztenseket, gyógysze-
részeket. Ez a nap egyúttal a köztisztvise-
lők napja is. A település vezetője ugyan-
csak köszönetét fejezte ki a polgármesteri 

AZ EGÉSZSÉGÜGYI DOLGOZÓK ÉS A KÖZTISZTVISELŐK DICSÉRETE

EGYEZTETETT
AZ ÖNKORMÁNYZAT 
ÉS A SZEMÉTSZÁLLÍTÓ CÉG

Helyi javaslatok

hivatalban dolgozó kollégáknak, akik a 
háttérben segítik az ügyek intézését, az 
önkormányzat működését, a tervek meg-
valósítását. A köztisztviselők mellett meg-
látogatta még a Szada Nova NKft., a Fa-
luház és a konyha munkatársait is, és 
megköszönte az itt élőkért és Szadért ki-
fejtett munkájukat.

A szadai önkormányzat vezetése – a kö-
zelmúltban felmerült lakossági panaszok 
miatt – július elején személyes egyezte-
tést folytatott a hulladékszállítást végző 
VERTIKAL Group illetékeseivel. Utób-
bi képviselői elmondták, a szolgáltatási 
területükön a munkaerőhiány miatt fo-
lyamatosan optimalizálniuk kell felada-
taikat, ezért akadozik a szemétszállítás. 
Az önkormányzat kérte, hogy vizsgál-
ják felül a szelektív- és zöldhulladék-el-
szállítás időpontjait, tekintsék át, hogy 
mely napokon tudják biztosabban vállal-
ni azt, hogy az elszállítás valóban meg-
történik. Kérte továbbá, hogy a Dózsa 
György úton a begyűjtést olyan napszak-
ban végezzék, amikor a forgalmat kevés-
bé lassítják. Jelezte, hogy sokan panasz-
kodnak az edények törésére, illetve arra, 
hogy az elszállítás során sok szemét ma-
rad az utcákon. Kérte, hogy mielőbb je-
löljenek ki Szadán évi egy lomtalanítá-
si időpontot. Megerősítette a korábban a 
MOHU-nak elküldött új szelektívgyűjtő 
edények igénylését is. 
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Június végén újabb szadai családokat 
látogatott meg Pintér Lajos polgármes-
ter, hogy átnyújtsa számukra az önkor-
mányzat babacsomag ajándékát. Iza-
bella, Benett, Csaba, Bánk a legifj abb 
szadai lakosok!

 

SZADA HULLADÉK-
GYŰJTÉSI RENDJE, 2025

JÚLIUS–AUGUSZTUS

TOVÁBBI INFORMÁCIÓ: 
 a Vertikal Group Nyrt. 
 ügyfélszolgálatán kérhető: 
 2112 Veresegyház, Fő út 35.;
 telefon: 28/561-200;   
 e-mail: ugyfelszolgalat.ek@ 
  vertikalgroup.hu.  

Vertikal Group

Június az ünneplés jegyében telt, születés-
naposokat köszöntöttünk az Idősek Nap-
pali Klubjában. Az ünnepeltek egy kedves 
verset kaptak klubtársuktól, Tóth István-
né, Icutól. Az ünneplést közös főzős prog-
rammal kapcsoltuk össze. Már kora reggel 
megkezdődött az előkészület, így időben 
bográcsba kerültek a hozzávalók. A tűz-
mester Bozsó József, a két szakács Nagy 
Mihályné és Szabó György volt. Születés-

naposaink: Bajkai Sándorné, Fejes Antal-
né, Hatházy András, Nagy Mihályné, Sza-
bó György, Szőczei Istvánné, Veréb Béla. 
Pintér Lajos polgármester és Petrák Árpád 
alpolgármester is ellátogatott hozzánk, ők 
is gratuláltak a születésnaposoknak, majd 
átadták az okleveleket és az ajándékokat. 
A közösen elfogyasztott ebéd után kora 
délutánig tartó beszélgetés vette kezdetét. 

Őri Ildikó klubvezető

Születésnaposok 

A SZOKÁSOS JÓ HANGULATBAN

A HŐS FA!

Az Ökotárs Alapítvány 2025-ös 
Év fája versenyének döntőjében 
– május 10. és június 30. között – 

7 település 7 
kedvenc fájá-
ra szavazha-
tott online az 
érdeklődő kö-
zönség. A ver-
senyre a Szada 
Nova Nonpro-
fi t Kft. nevez-
te be a Szé-
kely-kertben 

található 170 éves, kettéhasadt 
törzsű, fekete eperfát. A győztes a 
békéscsabai Emlékek fája lett 720 

szavazattal – a szadai 
eperfa a negyedik helyen 
végzett 379 szavazattal. 
De utóbbi sem maradt 
díj nélkül, hiszen a zsűri 
a Hős fa elismerést ítél-
te oda; minden évben az 
a fa kapja ezt, amely kü-
lönösen fontos szerepet 
játszik egy közösség éle-
tében. Az eredményhir-
detés alkalmával meg-
tartott díjátadón Boros 
Gábor, a Szada Nova 
ügyvezetője vette át a 
díjat.

JÚLIUS
DÁTUM KEDD

22. KOMMUNÁLIS ZÖLD

29. KOMMUNÁLIS SZELEKTÍV

AUGUSZTUS
DÁTUM KEDD

5. KOMMUNÁLIS ZÖLD

12. KOMMUNÁLIS SZELEKTÍV

19. KOMMUNÁLIS ZÖLD

26. KOMMUNÁLIS SZELEKTÍV
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ÚJJÁALAKULT A KÁBÍTÓSZERÜGYI FÓRUM
Még 2004-ben jött létre a Pest Megyei 
Kábítószerügyi Egyeztető Fórum (KEF), 
amelynek célja a drogmegelőzés-
sel kapcsolatos megyei szintű szakmai 
párbeszéd és együttműködés előmoz-
dítása volt. A fórum az utóbbi években 
érdemi tevékenységet nem végzett. Vi-
szont 2024-ben az érdi és a szentend-
rei kábítószerügyi kistérségi fórumok 
megerősítették a rendszeres együtt-
működés, tudásmegosztás és a közös 
stratégia kialakításának szükségessé-

gét, és egyértelműen igényelték a vár-
megyei szintű fórum újraindítását. 
 Ennek nyomán 2025. július 2-án 
megtartották a Pest Vármegyei Ön-
kormányzati Hivatal Dísztermé-
ben a Pest Vármegyei Kábítószerügyi 
Egyeztető Fórum (újjá)alakuló ülé-
sét. A Pest Vármegye Önkormány-
zata, a vármegyei rendőrkapitány-
ság, a Nemzeti Népegészségügyi és 
Gyógyszerészeti Központ és a Félkör 
Alapítvány együttműködésével lét-

rejött fórum célja, hogy megteremt-
se a vármegyei szintű drogmegelő-
zés és ellátás koordinált, kiszámítható 
keretrendszerét, illetve biztosítsa a 
megelőzés, az ellátás és a párbeszéd 
hatékony kereteit. A grémium mun-
kájában minden szakmai szervezet, 
érintett államigazgatási szerv, ön-
kormányzat, valamint minden olyan 
szervezet részt vehet, amely vélemé-
nyekkel és javaslatokat kíván élni e té-
mában. RF (Forrás: pestvarmegye.hu) 

A szadai képviselő-testület júniusi tanácskozásán döntöttek 
az új ötéves környezetvédelmi programról, a helyi közutak 
felújításáról, támogatási kérelmekről, ingatlaneladásról.

Megújul a környezet-
védelmi program

A z önkormányzat 2022 és 2024 kö-
zötti időszakra szóló Környezetvé-
delmi programja hatályát vesztet-

te, ezért időszerű és szükséges volt egy új 
program és ezzel együtt egy új intézkedé-
si terv megalkotása. A 2025–2029-es idő-
szakra szóló Környezetvédelmi program 
tervezetét és a 2025-ös Környezetvédel-
mi intézkedési tervet elfogadta a testület. 

Útügyek
Ugyancsak felül kellett vizsgálni a korábbi, 
a közútkezelői feladatok ellátásáról és ha-
tásköreinek átruházásáról szóló 21/2020. 
(IX. 25.) önkormányzati rendeletet a hatá-
lyos útügyi igazgatási jogszabálynak meg-

felelően. A testület elfogadta, 
hogy a rendelet az alábbiakkal 
módosuljon: burkolatbontással 
járó munkálatok időbeli beha-
tárolásával; burkolatbontási ti-
lalom alóli mentességgel; a köz-
út nem közlekedési célú szilárd 
útburkolatának megbontásával 
járó igénybevételi díj felülvizs-
gálatával. 
 A szadai közutak rendbeté-
telével kapcsolatban is szület-

tek döntések. Ezek értelmében két ütem-
ben számos beltéri út kap mart aszfaltot. 
Elfogadták a Fenyvesligeti út, Arany Já-
nos utca, Székely Bertalan út és a Csapás–
Szurdok utcákat érintő gyűjtőutak, nagy 
forgalmú szakaszok felújításának előké-
szítését is. A Dózsa György út egy újabb 
szakasza a Magyar Közút Zrt.-vel együtt-
működve szintén megújulhat. (A témával 
kapcsolatban további részletek a 8. olda-
lon olvashatók.)

Gázügy
Az önkormányzat földgázenergia-szer-
ződései 2025. október 1-jén járnak le. Az 
éves fogyasztási mennyiség 48 ezer köb-

méter felett alakul, amelynek becsült ér-
téke a 2024. július és 2025. január közötti 
hónapok tényleges adatai alapján körül-
belül 19,8 millió forint + áfa. A képviselő-
testület döntése alapján az önkormányzat 
közbeszerzési eljárás lefolytatása keretében 
kíván gondoskodni a gázenergia beszer-
zéséről a 2025. október 1. és 2026. szep-
tember 30. közötti időszakra.

Egyebek
Szükségessé vált a polgármesteri hivatal 
személyi állományának bővítése, illetve a 
szervezeti egységek átalakítása, így módo-
sították a hivatal szervezeti és működési 
szabályzatát. A testület elfogadta a Veres-
egyház és Környéke Szennyvízközmű Tár-
sulás 2024. évi beszámolóját.
 A 2024. évi LVIII. törvény 2024. no-
vember 29. hatállyal módosította az Mötv. 
71. §-át, amely megállapítja a polgármes-
ter illetményét, így a képviselő-testület-
nek ez ügyben nincs mérlegelési lehető-
sége, jóváhagyta a törvényileg megemelt 
összeget. A szadai 3542. és 3543. hrsz.-ú 
ingatlanok értékesítésére kiírt pályázatot 
érvényesnek és eredményesnek nyilvání-
tották, a beérkezett 101 600 000 forintos 
ajánlatot elfogadták. A testület támogatási 
kérelmeket is elbírált: a Kulturális Alapít-
vány Szadáért, a Margita 344,2 Turiszti-
kai és Sportegyesület és a Kecseti Refor-
mátus Egyházközség kérelmét egyaránt 
jóváhagyták.  DE

Munkában
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A tavaly októberben az új önkormányzati ciklust 
elkezdő képviselő-testületben, illetve a szakbizottsá-

gokban több új tag is szerepet kapott. Sorozatunk 
zárásaként ezúttal Juhász Sándor Bertet mutatjuk be.

Céltudatos életpálya

J uhász Sándor Bert Pintér Lajos pol-
gármester felkérésére, az önkormány-
zati törvény biztosította lehetőséggel 

élve lett a település külsős alpolgármestere. 
A névjegykártyája alapján is kiderül, mi-
lyen széles spektrumban tevékenykedik: 
építőmérnök és minőségügyi szakmér-
nök, a mérnökkamara tagja, több szakági 
területen tervező, műszaki ellenőr, felelős 
műszaki vezető például közlekedési, víz-
gazdálkodási építményeknél, mély- és ma-
gasépítési szakirányokon. Jelenleg három 
mérnöki tervező- és fejlesztőcégben ügy-
vezetőként dolgozik.
 – Elég céltudatos gyerek voltam, hatodi-
kos-hetedikes korom óta tudom, mivel sze-
retnék foglalkozni. Iskoláimat is a műszaki 
érdeklődésem mentén választottam. A mis-
kolci építőipari műszaki szakközépiskola 
után a Debreceni Egyetem Műszaki Kara 
következett. Először építész-mérnöktaná-
ri kettős diplomaképzésen tanultam, majd 
átjelentkeztem az építőmérnöki szakra, és a 
műszaki karon egy minőségügyi szakmér-
nöki diplomát is szereztem. Ezt 
a Budapesti Műszaki és Gazda-
ságtudományi Egyetem Mér-
nöktovábbképző Intézetében 
további szakirányú képzések 
követték – sorolta a tanulmá-
nyait. 
 Vállalkozásokba 2003–2004 
körül fogott, a mérnökirodák-
ban szerzett első munkatapasz-
talatokat követően.
 – Sokat köszönhetek egy 
mentor igazgatómnak, aki ebbe 
a szférába is betekintést enge-
dett. Tőle vettem át azt a szem-
léletet, hogy a főállás mellett 
jobb mindig több lábon állni – 
jegyezte meg.
 Így a piaci versenyben korán 
meg is tapasztalta, hogy a poli-
tika erősen befolyásolja az inf-
rastruktúra-szektort és annak 
hullámzását. Mindig is a pro-
jektalapú munkáknak, megbí-
zásoknak volt a híve. Megfor-
dult egy autópálya-építésekben 

élenjáró osztrák tulajdonú nagyvállalatnál, 
dolgozott Romániában egy magyar társa-
ságnál főmérnökként, cégvezetőként, va-
lamint közreműködött magasépítési pro-
jekteken az Egyesült Arab Emírségekben. 
 Emellett a közigazgatás világába is be-
tekinthetett. Több magyarországi önkor-
mányzattal is kapcsolatban állt tervező-
ként, illetve regionális pályázatoknál külső 
szakértőként. Ekkor még nem gondolt arra, 
hogy egyszer a másik oldalon is lesz – pél-
dául Szadán.
 Ide Dunakesziről költöztek a feleségével 
2019-ben. A Fenyvesligetet annak ter mé-
szet közelisége miatt választották, itt meg-
épült családi házukat Sándor tervezte. 
 – Két éven keresztül kerestük azt a la-
kóhelyet, amely a szó szerinti otthonunk 
lehet. Szadán, a Fenyvesligetben ezt meg-
találtuk. Alig vártam, hogy saját kertem 
legyen, és már az építkezés elején parko-
sítottam, fákat ültettünk. Az álmom egy li-
getes kert volt, ami, azt hiszem, hat év után 
szépen ki lett alakítva levendulással, nagy 

fákkal. Mindennap sétálok az erdőben is 
a kutyámmal. Nem engedi, hogy ellustul-
jak…
 Mivel Veresegyház határa szinte méte-
rekre esett a családi háztól, felfi gyelt arra, 
ha a szomszéd településen bármilyen épí-
tési, beruházási munka zajlott. Őt és lakó-
társait is zavarták a szakmaiatlan folyama-
tok, civil csoportba tömörültek, hátha ezen 
keresztül hatásosabban tudnak fellépni. 
2021-től a veresegyházi székhelyű Taviró-
zsa egyesülettel dolgoztak közös ügyekben. 
 Szadán a Helyi építési szabályzattal kap-
csolatos 2022-es társadalmi egyeztetések 
során civilként osztotta meg jobbító szán-
dékú szakmai észrevételeit. Felajánlotta az 
önkormányzat vezetésének, hogy szakér-
tőként szívesen segít ehhez hasonló ügyek-
ben. Az önkormányzat pedig az előző cik-
lus vége felé egyre gyakrabban vonta be a 
munkába.
 – Belső késztetést éreztem, hogy vala-
mit tennem kell a köz érdekében – utalt 
arra, mi volt a „jelentkezés” hátterében. 

– Tenni kell a lakóhelyért, de nem csak a 
saját telkünkön belül, bezárkózva. A na-
gyobb városok lakóparkjaiban jellemzően 
elszigetelten élik a hétköznapokat az em-
berek, minimálisak a társadalmi érintke-
zések. Itt Szadán újra azt a közvetlenséget 
érzem, mint a gyerekkori városomban.
 Később tagja lett a Változás Útján Egye-

sületnek. Képviselőjelölti listán 
szerepelt a 2024-es önkormány-
zati választáson és – ahogy a 
bevezetőben említettük – kül-
sős alpolgármesteri megbízatást 
kapott. Hozzá tartoznak az inf-
rastrukturális-beruházási, te-
lepülésfejlesztési és üzemelte-
tési feladatok. Koordinálja az 
önkormányzat kommunikáció-
ját is, ezért találkozhatnak akár 
szerzőként, akár illetékes meg-
szólalóként nevével az olvasók. 
 Szakmai karrierjét teljesnek 
érzi. Ennek apropóján felvetet-
tük: hogyan, meddig tervezi a 
közéleti pályáját?
 – Van az a mondás, hogy 

„soha ne mondd, hogy soha”, de 
én jelen pillanatban úgy érzem, 
a közéleti ambícióimat tökélete-
sen kielégíti az alpolgármesteri 
munka, ugyanakkor szeretek al-
kotni, és a kreativitás adta örö-
möt a versenyszférában, a civil 
munkámban találom meg.  RF

Juhász Sándor 
örömmel segíti 
a helyi közösséget
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Az önkormányzat a belterületi utak dinamikus fejlesztését helyezi előtérbe

ÖNKORMÁNYZAT

Komoly útfelújítási 
programot hajt végre 

a szadai önkormányzat 
és a Szada Nova NKft. 

Ennek hátterét mutatjuk be.

Komfortosabbá váló utcák

A 2019–2024-es önkormányzati cik-
lusban is fontos helyen szerepelt a 
szadai infrastruktúra-fejlesztése-

ken belül az útfelújítási program. Az ön-
erőből mart aszfaltos, itatott makadám 
záróréteggel ellátni tervezett utcák a kö-
vetkezők voltak 2023-tól: Liget köz, Hárs-
fa utca, Homok és Ősz utca egy szakasza, 
Kisfaludy utca, Présház utca, Zalagyöngye 
utca, Diófa utca, Barackfa utca, Ősz utca, 
Aranyhegy utca. Az e felsorolásban szereplő 
kiépült, de felületi zárást még nem kapott 
utcák 2025 nyarán készülnek el.
 Az önerő hangsúlyozása azért fontos, 
mert a Pest vármegyei agglomeráción be-
lül út- és járdaépítésekre, kerékpárút-fej-
lesztésekre nincs külön pályázati lehetőség. 
Szada a lakosságszáma és az agglomerá-
ciós besorolás alapján nem esik pályázati 
sávokba, így minden útépítést saját forrás-
ból kell megvalósítani a 2020-tól növekvő 
központi kormányzati elvonások ellenére.
 Ebben a forráshiányos környezetben 
kell fejleszteni felméréseink szerint közel 
18 kilométernyi földutat. A cél az, hogy a 
műszaki tartalommal elérjük a rendezett 
utcakörnyezet hatását, illetve megvaló-
suljon egy hosszabb távon is fejleszthető 
útpályaszerkezet a jelenlegi útalappal és 
felületi bevonattal, továbbá, hogy csök-
kentsük a porterhelést is.
 A kedvező tapasztalatok és a lakossági 
visszajelzések alapján úgy döntött az ön-
kormányzat, hogy 2025 és 2027 között kb. 
16,5 kilométer utat kíván ilyen módon kom-
fortosabbá tenni. A Szada Nova NKft. és 
az önkormányzat mindezekért 9500 ton-
na mart aszfaltot vásárolt kedvező áron a 
Magyar Közút NZrt.-től. Ezek az anyagok 
a Szada Nova telephelyére és depóniákba 
kerültek a tavasz folyamán. (A tört betont 
a környező értékesítési helyekről szerzi be 
a társaság.)
 Az útügyi műszaki előírások engedik 
az építőanyagok ún. másodlagos haszno-
sítását tört beton, mart aszfalt formájá-
ban. Ezek a visszanyert anyagok szolgál-
hatnak út- és építményalap, ipari padlók 

alatt alapozási rétegekként. A lakóövezeti 
utcák pályaszerkezeti vastagságát szintén 
előírások szabályozzák. A kialakítás során 
fi gyelembe kell venni a talajmechanikai vi-
szonyokat, az egyedi helyszíni és a dom-
borzati tényezőket, a meglévő beépítettsé-
get, a meglévő útpályában lévő, évek alatt 
esetleg helyenként elterített javítóanyago-
kat, a telekbehajtókat, a közterületeken lé-
tesített kerti beépítéseket, a felszín alatti 
és feletti közművek kiépítettségét és elhe-
lyezkedését. A kialakításnál optimalizálni 
szükséges a földmunka mennyiségét is. Mi-
vel Szada dombvidék jellegű helyen épült 
be, az egyes utcák hossz- és keresztszel-
vényi kialakítása helyszínenként változó 
lehet. (Vannak olyan területek, ahol még 
az utcák egyes szakaszai magántulajdon-
ban vannak. Ezeket a beruházás előtt kü-
lön folyamatként kezeli az önkormányzat, 
hogy kizárólagos tulajdonosa legyen a ki-
épülő utcáknak.)
 A földes és kőterítésű utakhoz ké-
pest egy jól összeállt mart aszfaltos út 
vízáteresztő képessége nagyon csekély, 
ezért első lépésként a csapadékvíz szik-
kasztásáról, elvezetéséről kell gondos-
kodni, a burkolt felület méretéhez iga-
zodva. Ezzel párhuzamosan történik a 
földmunkák elvégzése: az alapozás, az 
úttükör is elkészül tört betonból. Fon-
tos szempont az útpálya középre igazí-
tása, az egyenletes esés és oldalirányú 
dőlés biztosítása a csapadékvíz elveze-
tése és a kátyúsodás megelőzése érde-
kében. Ezt követően kerül fel a mart-

aszfalt-réteg. Ez a műszaki tartalom jó 
alapot ad és bővíthető.
 Az így kialakított pályaszerkezet teher-
bírása alkalmas a személygépkocsik, vala-
mint az időszakosan megjelenő teherautók 
forgalmának viselésére. Minden utcában 
létesülnek ún. növénysziget-szűkítések – 
mivel a már kiépült utcákban folyamatos 
igényként merül fel a forgalomcsillapítás.
 Az útépítések ütemezéséről a közösségi-
média-felületeken, szórólappal, személyes 
tájékoztatással és a Munopolis kommuni-
kációs csatornán keresztül ad célzott tájé-
koztatást az önkormányzat. A pontos ut-
cakiépítési program megtalálható a Szada 
Nova NKft. honlapján (https://szadanova.
hu/tevekenysegeink/utkarbantartas-es-
utepites). 
 Több lakos is szívesen áldozott volna 
pénzt utcája felújítására, de az önkormány-
zat és a Szada Nova NKft. ehelyett inkább 
azt kérte, hogy az érintett utcák ingatlan-
tulajdonosai a kapubeállóik igazítására, a 
telkek előtti zöldfelület átalakítására és a 
saját csapadékvíz szikkasztására költsék 
a szükséges összegeket. 
 Nagy előrelépés, hogy az önkormány-
zat a jelentős összegeket felemésztő kar-
bantartás és a folyamatos kellemetlenség 
megelőzésére a belterületi utak dinami-
kus fejlesztését helyezi előtérbe. Bízunk 
benne, hogy a kivitelezés teljes ideje alatt 
a közösségi érdekeket szem előtt tartó, tü-
relmes légkör segíti a munkavégzést. 

Juhász Sándor alpolgármester, Boros Gábor, 
a Szada Nova NKft. ügyvezetője



A Megyei Jogú Városok Szövetsé-
ge javaslatot tett a kormánynak a 
szolidaritási hozzájárulási rendszer 
átalakítására – írta július elején a 
Magyar Nemzet. A MJVSZ elkép-
zelése szerint, ha egy település fi -
zet szolidaritási hozzájárulást, ak-
kor az iparűzési adójának többletét 
már ne terhelje ezen túlmenően 
még a Versenyképes járások prog-
ram is. Szita Károly, a szövetség el-
nöke, Kaposvár polgármesterének 
(Fidesz) tájékoztatása szerint nyi-
tott a kormány az átalakításra.
 A szolidaritási hozzájárulást az 
iparűzési adóval rendelkező tele-
püléseknek kell fi zetniük az állam-
kasszába azért, hogy mindazok 
a települések, amelyeknek nincs 
ilyen bevételük, ebből szintén fej-
lesztési forrásokhoz tudjanak jutni.
 – Ez egy hosszú évek óta műkö-
dő rendszer. Magam is rosszul ve-
szem azt, amikor több baloldali pol-
gármester, a főpolgármesterrel az 
élen, meg akarja tagadni ennek a 
befi zetését – mondta Szita Károly. 
Azt már nem említette, hogy nem 
csak más párthoz tartozó polgár-
mestereknek fáj ennek az adónak a 
befi zetése, Cser-Palkovics András, 
Székesfehérvár kormánypárti pol-
gármestere például többször felszó-
lalt a szolidaritási hozzájárulással 
szemben.  Forrás: onkormanyzatiklub.hu

ÁTALAKÍTÁS ELŐTT?

ÖNKORMÁNYZAT

A Versenyképes járások program pénzügyi kereté-
ből valamennyit visszakap Szada. Térfi gyelő és se-
bességmérő kamerák, gyalogátkelőhelyek létesül-

hetnek e forrásból a Gödöllői kistérségben.

Kedvező döntés

A z önkormányzatoktól – így Szadától 
is – elvont iparűzésiadó-többletből 
létrehozott Kormányzati Terület-

fejlesztési Alapból fi nanszírozza a Közigaz-
gatási és Területfejlesztési Minisztérium 
(KIM) a Versenyképes járások programot 
(VJP), amelyre idén márciustól adhatták 
be fejlesztési igényeiket a kistérségi társu-
lások. A Gödöllői Többcélú Kistérségi Tár-
sulás – ahova Szada is tartozik – közleke-
dés- és közbiztonság-fejlesztésre nyújtott 
be pályázatot. A KIM korábban 250 millió 
forintos keretösszeget jelölt meg az ide tar-
tozó önkormányzatok számára. 
 A társulás június közepi soros vác szent-
lászlói közgyűlésén jó hírt kaptak a telepü-
lésvezetők.
 – A programra beadott pályázatunkat 
Navracsics Tibor miniszter jóváhagyta, 
ami azt jelenti, hogy így a településeinktől 
elvont iparűzési adóból valamennyit visz-
szakapunk. A térség köz- és közlekedésbiz-
tonságát támogató eszközökre pályáztunk, 
ebből többek között térfi gyelő és sebesség-
mérő kamerák, gyalogátkelőhelyek lesznek 
telepítve, illetve kialakítva a településeken, 
így Szadán is – ismertette az eredményt 
Pintér Lajos polgármester. – Bár a pénzel-
vonás nehéz helyzet elé állít minket, annak 
örülök, hogy a program kapcsán többször 
találkozhattam a Gödöllői járás települé-
seinek vezetőivel, és megmutathattuk, ho-
gyan tudunk összefogni, hogyan tudunk 
közösen gondolkozni, és mennyire fontos, 

hogy tapasztalatainkat időről időre meg-
osszuk egymással.
 A területfejlesztési alap, illetve a VJP to-
vábbi sorsáról a szakminiszter beszélt nem-
rég a Magyar Nemzetnek.
 – Amennyiben a gazdasági helyzet úgy 
alakul – és abban bízunk, hogy úgy alakul –, 
akkor az iparűzési adó növekménye na-
gyobb lesz, mint amit a Versenyképes járá-
sok program alapja jelent, ezért a jövőben 
további források maradhatnak az önkor-
mányzatoknál. Távlatosan pedig abban bí-
zunk, hogy 2026-tól vagy 2027-től kezdő-
dően a szolidaritási hozzájárulás is bekerül 
a területfejlesztési alapba, így a szolidari-
tási hozzájárulást fi zető városok egy régi 
követelésének is eleget tudunk tenni. Egy-
részt pályázati pénzként megkaphatják az 
általuk befi zetett összeg egy részét, más-
részt pedig ők maguk is pontosan követ-
hetik az általuk befi zetett pénz útját, azaz, 

Októbertől bevezetik a decentralizált 
önkormányzati számlavezetést, első 
körben a főváros, a kerületek és a me-
gyei jogú városok részvételével – je-
lentették be a Nemzetgazdasági Mi-
nisztérium (NGM) illetékesei a Magyar 
Államkincstár (MÁK) által rendezett 
július eleji fórumon. Kisgergely Kornél, 
az NGM államháztartásért felelős ál-
lamtitkárának közlése szerint a foko-
zatosság jegyében idén október else-
jétől a főváros, a kerületek, a megyei 

jogú városok, majd 2027. január else-
jétől a városok, végül 2028. január el-
sejétől a nagyközségek, községek, azaz 
mindenki a rendszerben lesz. 
 Vékony Anett, az NGM pénzügyi 
szabályozásért felelős helyettes ál-
lamtitkára szerint az önkormányza-
tok pénzügyi védelme mellett az állam 
fi nanszírozási tevékenységének opti-
malizálása a közpénzek hatékonyabb 
kezelését szolgálja. Hozzátette: az ön-
kormányzatok számláit továbbra is a 

kereskedelmi bankok vezetik, a szám-
lán a tárgyévet megelőző második évi 
költségvetési kiadások 5 százaléka 
tartható. Az 5 százalék feletti össze-
geket kell kincstári számlára utalni-
uk, a limit meghatározása idén július 
31-ig történik első alkalommal, ezután 
minden évben október 15-ig küld ér-
tesítést a MÁK az önkormányzatok-
nak. A felkészülési időszakban az ön-
kormányzati dolgozók képzése zajlik, a 
számlavezető bankokkal és a kincstár-
ral folyamatosan egyeztetnek a kom-
binált számlavezetési rendszer életbe-
lépéséhez. MTI 

MINDENKI A RENDSZERBEN LESZ

meg tudjuk majd mondani, hogy mely terü-
letek felzárkóztatására fordítjuk azt az ösz-
szeget, amelyet a gazdagabb vagy nagyobb 
adóbevételű városok befi zettek – mondta a 
lapnak Navracsics Tibor. RF
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Dr. Somogyi Délia várja a pácienseket

Több mint fél éve vehető igénybe a szadai gyermekultra-
hang-vizsgálat. Jól fogadták a helyiek ezt a lehetőséget, 
mi több, a vármegye távolabbi pontjairól is érkeznek ide 
páciensek. A szolgáltató további fejlesztéseket is tervez.

Minőség és 
hatékonyság együtt

A lakosság egészségügyi ellátását ki-
emelt fontosságúnak tartó szadai 
önkormányzat még 2024 októbe-

rében kötött szerződést a KlinikPONT 
Kft.-vel, amely csecsemő- és gyermek-
ultrahang-szolgáltatást biztosít minden 
páratlan hét szombatján 9 és 13 óra kö-
zött a helyi gyermekorvosi rendelőben 
(itt dr. Somogyi Délia várja a kicsiket 
és szüleiket). A cég egyik alapítója, Dé-
vai Zoltán szadai kötődésű, ő vetette fel 
először a szadai telephely ötletét, és ő ke-
reste meg az önkormányzatot is. A két 
fél megállapodása értelmében a szadai 
állandó lakcímmel vagy tartózkodási 
engedéllyel rendelkező, a szakrendelést 
igénybe vevő 18 év alatti gyermek szá-
mára bruttó 2000 forint kedvezményt 
biztosít a szolgáltató.
 Az eltelt időszak tapasztalatairól me-
sélt Nika Tamás, a KlinikPONT Kft. ügy-
vezetője.
 – Eddig csak pozitív visszajelzéseket 
kaptunk. Ennek nagyon örülünk, büsz-
kék is vagyunk rá. Őszintén szólva egy ki-
csit izgulunk is, mi lesz, ha egyszer valaki 
kevésbé elégedett – de épp ezért dolgo-
zunk folyamatosan a fejlődésen. És eh-
hez, ha csak tehetjük, kérjük is a vissza-
jelzéseket – mondta. – Új szolgáltatást, 
új céget és új telephelyet indítani önma-
gában sem könnyű feladat, nálunk mind-
ez egyszerre valósult meg. Éppen ezért 
volt kulcsfontosságú az a barátságos és 
támogató légkör, amit az induláskor (és 
azóta is) Pintér Lajos polgármester és dr. 
Balázs Regina gyermekorvos részéről ta-
pasztaltunk. Mai napig emlékezetes pil-
lanat, amikor először azt éreztük: itt va-
lóban szívesen látnak minket. Azóta már 
több mint ötven szadai gyermek fordult 
meg nálunk, de érkeztek páciensek Ze-
begénytől egészen Szücsiig nagyon sok 
településről. Nemrég vezettünk be nyug-
tató háttérzenét a váróban, hogy kom-
fortosabbá tegyük a várakozást. Továb-

bá, ha a szülő igényli, vizsgálat közben 
akár szoptathatja is a kisbabáját. Ez szo-
katlannak tűnhet, de így sokkal inkább 
megnyugodhat a kicsi. 
 A jövőbeli tervekről az ügyvezető azt 
mondta, hogy egy minikampány kereté-
ben szeretnék felhívni a fi gyelmet a serdü-
lőkori pajzsmirigyvizsgálat fontosságára, 
aztán tervezik babaelsősegély-tanfolya-
mok indítását, valamint dolgoznak az 
ultrahangvizsgálatok felnőttekre való 
kiterjesztésén is. Ezek mellett védőnők 
és háziorvosok számára ingyenes szak-
mai esetismertetőket és egyéb előadáso-
kat is szeretnének tartani.
 – Fontos számunkra, hogy megmutas-
suk, a minőség és a hatékonyság igenis jár-
hat kéz a kézben. Ez (is) vezérel minket a 
mindennapi működésünk során – vázol-
ta fel Nika Tamás a hitvallásukat. (x)

TÖBB MARAD MEG
2025. július 1-től személyijöve-
delemadó-mentes lett a csecse-
mőgondozási díj (csed), a gyer-
mekgondozási díj (gyed) és az 
örökbefogadói díj. Könnyebbsé-
get jelent az is, hogy ezt a ked-
vezményt a magánszemélynek 
nem kell kérnie, azt a díjat folyó-
sító szerv (a Magyar Államkincs-
tár) kifi zetéskor automatiku-
san fi gyelembe veszi, vagyis ezt a 
kedvezményt a magánszemély-
nek nem kell adóelőleg-nyilatko-
zatban kérnie. Ha a magánszemély 
egyidejűleg többféle ellátásban 
is részesül, a kedvezmény mind-
egyik ellátás után érvényesíthető. 
A csed és az örökbefogadói díj ese-
tében az ellátást nem terheli tár-
sadalombiztosítási járulék, csak 
a gyedet 10 százalék nyugdíjjáru-
lék, de a kedvezményt érvényesítő 
magánszemély a kincstártól adó-
előleg-nyilatkozatban kérheti a 
családi járulékkedvezmény érvé-
nyesítését.
 Ötven százalékkal magasabb 
összegben vehetik igénybe a csa-
ládok július 1-től a családi kedvez-
ményt. Ez azt jelenti, hogy havon-
ta egy gyermek esetén maximum 
15 ezer, két gyermek esetén – ked-
vezményezett eltartottanként – 
30 ezer, három és minden további 
gyermek esetén – kedvezménye-
zett eltartottanként – 49 500 fo-
rint kedvezmény érvényesíthető 
az adóból vagy a járulékból. A tar-
tósan beteg, illetve súlyosan fo-
gyatékos személynek minősü-
lő kedvezményezett eltartott után 
a kedvezmény július 1-től – jogo-
sultsági hónaponként adóban szá-
mítva – 10 ezerről 15 ezer forintra 
növekszik.
 Az emelés automatikus, teen-
dőjük csak azoknak van, akik az 
adóelőleg-nyilatkozatban ösz-
szegszerűen, és nem a gyermekek 
száma szerint kérték a kedvez-
ményt. Nekik célszerű júliusban 
új adóelőleg-nyilatkozatot adni-
uk az emelt összegű kedvezmény-
ről, hogy a munkáltatójuk már jú-
liustól magasabb összegben vegye 
fi gyelembe a családi kedvezményt 
az szja-előleg megállapításakor.
 NAV
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Aki még nem nyugdíjas, annak érdemes tisztában 
lennie a nyugdíjszámítási eljárás főbb lépéseivel, mert 

ennek alapján ítélheti meg, hogy milyen tényezők 
határozzák majd meg a leendő nyugellátása összegét.

Demográfi ai okokból egyelőre biz-
tosan nem kell emelni a nyugdíjkor-
határt, mert a 65 éves életkorban 
várható további élettartam Magyar-
országon kirívó módon rövid az uni-
ós átlaghoz képest. Az emelés szüksé-
gessége valójában csak 2035 után lesz 
komoly kérdés, mert a Ratkó-unokák 
(elsősorban az 1973 és 1977 között 
született nagy létszámú évjáratok) ak-
kor kezdik majd mérlegelni a nyugdíj-
ba vonulást, ennek következtében a 
nyugdíjasok létszáma fél évtized alatt 
közel négyszázezer (!) fővel nőhet.
 Az EU átlagában 65 éves életkor-
ban a férfi ak várható további élet-
tartama 17,3, a nőké 20,9 év. Ma-
gyarországon ezzel szemben 65 
éves korban egy férfi  további várha-
tó élettartama csak 13,2, egy nőé 
17,3 év. Így egy magyar férfi  átlago-
san 13-14 évig, egy magyar nő 20-
21 évig nyugdíjas. Jelenleg a 65 éves 
életkorukat a férfi ak 73, a nők 87 
százaléka éli meg (vagyis a férfi ak 
27, a nők 13 százaléka hal meg a kor-
határ betöltése előtti életkorokban).
 Az EU majdnem minden olyan 
tagállamában tervezik a nyugdíjkor-
határok emelését, ahol az nem éri el 
a 65 évet. Spanyolországban 2027-
től, Belgiumban 2030-tól, Német-
országban 2031-től 67, Dániában 
2035-től 69, 2050-től 70 évre, Olasz-
országban 2050-től 69 év 9 hónapra 
nő a korhatár.
 Miután Magyarországon a 2010 
óta tartó emelési ciklusban a 62 
éves korhatár 3 évvel, 65 évre emel-
kedett az 1956. december 31. után 
született minden évjárat esetében, 
ez jelenleg is magasabb, mint 11 EU-
tagállamban, így semmilyen közvet-
len szükség nem indokolja a rövid 
időn belüli korhatáremelést.

NEM KELL 
TOVÁBB EMELNI

Nyugdíjszámítási kisokos

A nyugdíjszámítási eljárás három 
fő fejezete a nyugdíjskála szerin-
ti nyugdíjszorzó megállapítása, a 

nettó életpálya-átlagkereset meghatározá-
sa, és e két tényező alapján a nyugdíj ösz-
szegének kiszámítása. A folyamat kilenc 
fő lépésre bontható.

Nyugdíjskála szerinti 
nyugdíjszorzó számítása
(1. lépés) A teljes elismert szolgálati idő 
(az egész életünkben összesen szerzett szol-
gálati idő) napjainak számát 365-tel el-
osztva megkapjuk, hány teljes évnek felel 
meg a szolgálati idő (az osztás eredményé-
ből csak az egész számokat lehet fi gyelem-
be venni). Ettől az évszámtól függ a nyug-
díjskála szerinti nyugdíjszorzó százalékos 
mértéke (például 43 évhez 86 százalék a 
szorzó mértéke).

Nettó havi életpálya-
átlagkereset számítása
(2. lépés) Az átlagszámítási időszakban 
– az 1988. január 1. és a nyugdíj-megálla-
pítás napja közötti időszakban – szerzett, 
a nyugdíjjárulék (2020. július 1-től társa-
dalombiztosítási járulék) alapját képező 
kereseteket minden évben az adott évben 
érvényes szabályok szerint járuléktala-
nítani kell. Majd (3. lépés) az 1988. ja-
nuár 1. óta szerzett, nyugdíjalapot képe-
ző, az előző pont szerint járuléktalanított 

éves kereseteket minden évben az adott 
évben érvényes szabályok szerint adótla-
nítani kell. Ezután (4. lépés) a járulék-
talanított és adótlanított éves kereseteket 
az adott évre vonatkozó – idén a 2024-es 
mértéknél 13,3 százalékkal magasabb – 
valorizációs szorzóval meg kell szorozni 
(kivéve a nyugdíj-megállapítás évében és 
az azt megelőző évben, tehát idén a 2025-
ben és a 2024-ben szerzett kereseteket). 
Az (5. lépés) így kapott nettósított, valo-
rizált éves kereseteket össze kell adni, és 
ezt az összeget el kell osztani az 1988. ja-
nuár 1. napjától a nyugdíj-megállapítás 
napjáig terjedő időszakra elismert szolgá-
lati idő azon napjainak számával, amelye-
ken a nyugdíjigénylőnek keresete volt (az 
osztószámmal). Utána (6. lépés) az így 
megkapott napi nettó átlagkeresetet meg 
kell szorozni 365-tel, hogy meghatározzuk 
az éves átlagkeresetet, amit pedig el kell 
osztanunk 12-vel, hogy megkapjuk a havi 
nettó életpálya-átlagkeresetet, amelyet 
(7. lépés) szükség szerint degresszálni 
kell. Vagyis, ha a havi nettó életpálya-át-
lagkereset meghaladja a 372 ezer forintot, 
akkor a degresszió szabályai szerint az ezt 
meghaladó keresetrészeket csak csökken-
tett mértékben lehet számításba venni.

A nyugdíj 
összegének számítása
(8. lépés) Az így kiszámított havi nettó 
(járuléktalanított, adótlanított, valorizált) 

és szükség szerint degresszált 
életpálya-átlagkereset összegét 
meg kell szorozni az 1. pontban 
foglaltak szerint meghatározott 
nyugdíjszorzó százalékos mér-
tékével, és már meg is kaptuk a 
nyugdíj induló összegét, ame-
lyet (9. lépés) – ha valaki erre 
jogosultságot szerzett – meg 
kell növelni a nyugdíjbónusz 
összegével, így kapjuk meg a 
nyugdíj folyósítandó összegét. 
Nyugdíjbónusz csak a 65 éves 
nyugdíjkorhatár betöltése után 
szerezhető.

 A nyugdíjszámítás közben persze „ezer-
nyi” részletszabályt kell alkalmazni, de 
ezek az általános fő szempontok.

Dr. Farkas András (Nyugdíjguru.hu)

Érdemes tisztában lenni 
a „nyugdíjmatekkal”
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A magyar népzene különle-
ges hangzása, a cimbalom 

egyedisége és a Cimbaliband 
szenvedélye ragadta magá-
val a japán közönséget. A 
telt házas koncertek ismét 
bebizonyították: a zene va-

lóban határtalan nyelv.

HELYI KULTÚRA

Újra meghódították Japánt

A Cimbaliband zenekar 2025. júni-
us 16. és 23. között a magyar nép-
zene, illetve kultúra egyik képvi-

selőjeként vett részt az Expo 2025 Osaka 
világkiállításon, amely a nemzetek közötti 
kulturális és gazdasági kapcsolatok erősí-
tésének kiemelt platformja. A Cimbaliband 
– melynek vezetője, Unger Balázs cim-

balomművész, il-
letve egyik tagja, 
Berkó Domonkos 
szaxofonos-klariné-
tos szadai lakosok – 
nemcsak Magyar-
ország kulturális 
sokszínűségét mu-
tatta be, hanem 
a magyar népze-
ne és a különleges 
hungarikum hang-
szer, a cimbalom 
iránti nemzetközi érdeklődést is felkeltette.
 A zenekar három alkalommal lépett fel a 
kiállítási terület bejáratához közel lévő ma-
gyar pavilonban, így óhatatlanul a fi gyelem 
középpontjába került. Mindhárom koncer-
ten többezres tömeg előtt játszottak, akik 
önfeledten táncoltak és énekeltek magya-
rul a Cimbaliband dallamaira. Ahogy a ze-
nekar tagjai elmondták, volt olyan rajongó, 

aki az északi Hakodatéből, Szap-
poróból és Ivamizavából utazott 
Oszakába, csak hogy újra láthas-
sa kedvenc magyar zenekarát. 
Ez a rendkívüli elkötelezettség 
is mutatja, milyen mély benyo-
mást tett a Cimbaliband koráb-
bi két japánbeli turnéja, amelyek 
során a világzenei fesztiválok ke-
retében meghódították a sziget-
ország északi régióit.
 Unger Balázs, a zenekar front-
embere különleges meglepetés-
sel is készült a helyi közönségnek: 
több számot is japánul konferált 

fel, amire a közönség kitörő tapssal reagált. 
Ez a gesztus tovább erősítette a magyar–ja-
pán barátság kötelékeit, és megmutatta a 
zene univerzális erejét, amely a nyelvi kor-
látokat is képes áthidalni.
 A cimbalom mint hun ga rikum hangszer 
hatalmas érdeklődést váltott ki a japánok 
körében. Balázs egy nagyszerű, Kovács 
Balázs által készített magyar hangszert 
kapott kint, amelyen igazán kidomborít-
hatta cimbalomtudását, és bemutathatta 
a hangszer virtuóz lehetőségeit.
 Ez a harmadik turné is kiemelkedő-
en sikeres volt a Cim baliband számára. 
A zenekar büszkén képviselte a magyar 
népzenét, és örömmel látta, milyen ha-
talmas érdeklődés övezi a magyar kultú-
rát Japánban. A Cimbaliband tagjai bi-
zakodva várják a további lehetőségeket 
a japán–magyar barátság hagyománya-
i nak ápolásában, hiszen a zene az egyik 
legjobb eszköz a nemzetek közötti meg-
értés és együttműködés építésére. 

Forrás: Kulturpart.huUnger Balázs szinte varázsolt a cimbalmon
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A japán közönség újra élvezte a magyar muzsikát

Jön a IV. Szada Fényei Fesztivál!
Ugye, ti is várjátok a nyárzáró Fényfeszti-
vált?! Mi, a Szada Fényei csapata már gőz-
erővel készülünk, és amit ígérni tudunk, 
hogy az idén is rengeteg élményben lesz ré-
szetek. Egy kis ízelítő a kínálatból!
 A kisebbeknek a JaMese zenekar, a Haj-
nalcsillag Bábcsoport és az Aranyszamár 
Bábszínház hoz vidám perceket. A nagyob-
bak pedálos gokart, kézművesworkshopok, 
Szárnyra kapott stílus nevű barlang, legós 
építő, szabadulószoba és sok más érdekes 
program közül választhatnak. 
 A zenei paletta is sokat ígérő – csak 
néhány fellépő, a teljesség igénye nél-
kül. Velünk lesz a Weinkillers, az 

Asphalt Horsemen és az AmbassaDoors 
zenekar is. Különlegesség az idén a 
képregényworkshop, de lesznek kiállí-
tások, könyvbemutatók, hagyományőr-
ző jelleggel népi iparművészek bemutat-
kozása, borkóstolók helyi borászok és a 
Garay Élménypince jóvoltából. 
 Az ArtUdvar ez évben is nyitott kapu-
val várja a látogatókat helyi és környékbe-
li művészek alkotásaiból rendezett kiállí-
tással, mellé pedig koncertekkel. A vásári 
forgatagban mindenki talál majd ínyenc-
ségeket és minőségi portékákat. Szada 700 
éves fennállásának jegyében ismét a gye-
rekek alkotásaiból készült etűddel szeret-

nénk elkápráztatni benneteket az esti fény-
festésen. 
 Idei különlegesség, hogy már előző este 
programmal készülünk! Augusztus 29-
én, pénteken a fesztivál megnyitóestjén 
gyertyafénykoncertre várunk benneteket 
a katolikus templomba. Majd a főtéren a 
KaLap Trió, Neumann Balázs és Márkus 
Luca jazzduó koncertjével folytatódik az 
este, sőt, egy meglepetészenekar is fellép…
 Jegyezzétek fel a dátumot: IV. Szada Fé-
nyei Fesztivál, 2025. augusztus 29–30.! Sze-
retettel várunk mindenkit egy varázslatos, 
élményekben gazdag nyárbúcsúztatóra! 

A Szada Fényei csapata
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A Szadai Czibere Táncegyüttes idén ünnepelte fennállásának
 15. évfordulóját, méghozzá egy rendkívüli gálaműsorral, 
amely nem csupán a múltba tekintett, hanem a jövőbe 

is mutatott: merre tartunk, mit viszünk magunkkal
 abból, amit eddig építettünk – és kikkel tesszük ezt. 

A múltunk szerethető, 
a jövőnk alakítható

Köszönet jár az egyesület segítőinek, 
támogatóinak, akik nélkül ez a gála 
nem jöhetett volna létre. Tánckarve-
zetők: Salamon-Gács Kitti és Eszes 
Róbert. Pénzügyi támogatás: NKTK 
– Csoóri Sándor Alap, Nemzeti 
Együttműködési Alap, Szada Nagy-
község Önkormányzata, Petneházy 
Balázs. Helyszín és eszközök: Szada 
Nova NKft., Székely Bertalan Műve-
lődési Ház és Könyvtár. Hangosítás: 
Simon László és Kocsis Tamás. Videó: 
Régió Plusz TV. A családi délután 
változatos programjai: Balázs Judit, 
Bende János, Galántai Attila, Hegy-
megi Gábor, Kovács Lilla, Pálinkás Ibo-
lya, Simon Szeréna, Szabó György, 
Tőkés Kinga és Véghné Osztálykán 
Judit. Finom falatok: Budai János és 
Kubatov János. 
 Hálásak vagyunk a nézőknek is a 
sok pozitív visszajelzésért. Istené a 
dicsőség!
 Végül, de nem utolsósorban ha-
talmas köszönet a Czibere Tánc-
együttes művészeti vezetőjének, a 
műsor szerkesztőjének, rendezőjé-
nek és koreográfusának, valamint a 
Czibere egyesület elnöki tisztségét 
az utóbbi öt évben betöltő Horváth 
Viktornak, aki a tánctanítás mellett 
az együttes ügyes-bajos dolgait is 
rendületlenül koordinálta. Ez év már-
ciusától az elnöki pozíciót Bajkai Lau-
ra vette át, akinek ezúton is sok sikert 
kívánunk az elkövetkező öt évhez. 

KÖSZÖNET MINDENKINEK

A június 21-i Szerelempatak… című 
előadást megtisztelte jelenlétével 
Hankó Balázs kultúráért és inno-

vációért felelős miniszter, aki a műsor után 
elismerően gratulált a szervezésért és a 
táncegyüttes térségben végzett kiemelke-
dő kulturális tevékenységéért. Vécsey Lász-
ló országgyűlési képviselő megnyitóbeszé-
dében kiemelte: a Czibere közössége olyan 
értéket őriz és közvetít, amelyre nemcsak 
Szada, de az egész nemzet büszke lehet.
 A műsorban színpadra léptek szadai ha-
gyományőrző idősek is (Galambos Gáborné, 
Guba Ferenc, Horváth János, Oroszi Sán-
dor), akik jelenlétükkel méltó módon kö-
tötték össze a múltat és a jelent, míg a leg-
kisebbek – a Székely Bertalan Óvoda Süni 
csoportja és a Maczika Táncegyüttes óvodá-
sai – vidáman képviselték a jövőt. (Ezúton 
is köszönjük Simonné Horváth Anikónak 
és Szentmarjay Lívia pedagógusoknak a 
felkészítőmunkát.)
 A darabot több neves művész munká-
ja tette igazán különlegessé és 
szívhez szólóvá. A produkció 
nyitányának narrátora Kőszegi 
Ákos, az aláfestő cimbalommu-
zsika előadója Unger Balázs volt, 
a dorombszólót pedig Szilágyi 
Áron varázsolta. Zenéjük nem-
csak hangulatot, hanem lelket is 

adott a szavaknak és a mozdu-
latoknak. A színpadon bemuta-
tott történet, bár fi kció, mélyen 
gyökerezik a közösség kollek-
tív emlékezetében és a háborús 
idők általános emberi tapaszta-
lataiban. A történetben egy idős 
szadai asszony visszaemlékezé-
sein keresztül idéztük fel a falu 
sorsfordító pillanatait, törté-
neteit, szerelmeit és küzdelme-
it a háborús időkből. A mesélő – 
akinek hangját a Kossuth-díjas 

Pásztor Erzsi kölcsönözte – hol megríka-
tott, hol megnevettetett, de mindenekelőtt 
emlékeztetett bennünket arra, hogy a sze-
retetet még a háború sem tudja legyőzni.
 Külön köszönettel tartozunk a Magyar 
Táncművészeti Egyetem növendékének, a 
szadai Taba Mátyás Istvánnak – a történet 
Gyurijának –, aki vendégszereplésével meg-
tisztelte együttesünket. Különleges szólóban 
mutatta be a háborúban eltűnt fi ú lelkivilá-
gát, mozgása egyszerre volt férfi as és töré-
keny. A műsorban a Veresegyházi Katonai 
Hagyományőrző Egyesület is szerepet vál-
lalt, amely jelenlétével és fegyvereivel hoz-
ta még közelebb a történelmi időszakot. Az 
előadás végén a teljes szereplőgárda – közel 
száz ember – állt színpadra, kéz a kézben. 
 A Czibere tizenöt éve ennek a lelkiség-
nek adott testet, hangot, ritmust és otthont. 
És hogy honnan indultunk? Néhány lel-
kes emberrel, akik szívesen öltöztek nép-
viseletbe egy-egy ünnepen. És hogy hová 
tartunk? Egy olyan jövő felé, ahol a ha-

gyomány nem kötelező tananyag, hanem 
választott öröm. Ahol a Czibere nemcsak 
egyesület, hanem otthon – mindazoknak, 
akik hisznek benne, hogy a múltunk sze-

rethető, a jelenünk élhető, a jö-
vőnk pedig alakítható.
 Szervezőként remélem, min-
den résztvevő, fellépő, segítő és 
néző remekül érezte magát ezen 
a napon, és kívánom, hogy a 

„Szerelempatak” tovább folyjon… 
Antal Édua művészeti vezető

Megható produkció volt

Tökéletesen átadták a mondanivalót
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A felnőttképzés lehetőséget ad arra, 
hogy a munkaerőpiaci igényeknek 

bárki új képesítés elsajátításával feleljen 
meg, de arra is, hogy csak hobbiként 

tanuljon meg valaki egy másik szakmát.

Mindig adódik egy új esély

Amit megtanulsz, az 
mindig a tiéd marad 
 – biztosan mindenki-

nek ismerős ez a mondat, én is 
többször is hallottam otthon 
gyerekként. Akkor még nem tu-
lajdonítottam túl nagy jelentő-
séget a tanulás fontosságának. 
Jelenleg számtalan lehetőség áll 
rendelkezésre, hogy életkortól 
vagy pénzügyi helyzettől füg-
getlenül bárki képezze magát. 
Többen 40–50 éves korukban 
kényszerülnek a mun kaerőpiaci 
igényeknek megfelelő szakmai 
megújulásra.
 A jelenleg érvényben lévő 
szakképzési törvény (2019. évi 
LXXX. tv.) szerint minden ma-
gyar állampolgár két szakmát ta-
nulhat ki ingyen. Ez óriási lehe-
tőség, hiszen sokan kerülhetnek 
olyan helyzetbe, hogy meglévő 
képzettségük már nem elegendő. 
Esetleg szívesen tanultak volna 
valami mást, de erre nem volt le-
hetőségük vagy pénzük.
 A felnőttoktatás keretében 
szerezhető szakmai képzés-
ről kérdeztem meg Kocsi Ta-
mást, a gödöllői Madách Imre 
Technikum és Szakképző Iskola 
igazgatóját. Az intézmény szép 
eredményekkel büszkélkedhet 
a felnőttképzés területén is. El-
mondta, a legfontosabb a meg-
felelő szakma kiválasztása, az 
elhatározás a tanulásra és a lel-
kesedés a teljes tanulási időszak-
ra. Ezután már csak a beirat-
kozás van hátra, amit az iskola 
titkárságán lehet megtenni.
 Kocsi Tamás szerint a beme-
neti követelmények két csoport-
ra bonthatók: bizonyos szakmák 
elsajátításához elegendő az álta-
lános iskolai végzettség, de van-
nak olyanok is, amelyeknek már 

előfeltétele az érettségi bizonyít-
vány. Néhány példa a képzési kí-
nálatból a teljesség igénye nél-
kül:
 – Alapképzésre, azaz az ál-
talános iskolai tanulmányokra 
épülő szakmák: asztalos, cuk-
rász, szakács, villanyszerelő, női 
szabó, hegesztő, járműfénye-
ző, karosszérialakatos. Érett-
ségi bizonyítvány megszerzése 
után elsajátítható szakterületek: 
fodrász, kozmetikus, gépjármű-
mechatronikai technikus, logisz-
tikai technikus – jegyezte meg.
 A képzések, melyek az elmé-
leti és a gyakorlati oktatást is 
magukban foglalják, heti 1-2 
délutánt vesznek igénybe. Az 
oktatók rugalmasak, alkalmaz-
kodnak a csoportok igényeihez. 
Mivel az iskolának van saját tan-
műhelye, megvalósítható az 
adott szakmák gyakorlati ok-
tatása. 
 – A hangulat nagyon jó, hi-
szen mindenki önként jelentke-
zett, és az érdeklődésének meg-
felelő képzést teljesíti – tette 
hozzá az igazgató.
 Nemcsak Gödöllőn, hanem 
az ország bármelyik szakkép-
zési centrumában ingyenesen 
rendelkezésre állnak ezek a le-
hetőségek. Nem kell megvenni 
a munkadarabok elkészítéséhez 
szükséges anyagokat és eszkö-
zöket, mert ezeket is az iskola 
biztosítja. Az életkor sem aka-
dály, nincs felső korhatár. És ha 
eddig hobbiként űzte valaki az 
adott tevékenységet, most köny-
nyedén megszerezheti az arról 
szóló hivatalos képesítést. A gö-
döllői iskola akkreditált vizsga-
bázis, tehát a szakmai vizsgákat 
is helyben teljesíthetik a tanulók. 
Az idén szeptemberben induló 

képzésekre már most is lehet je-
lentkezni, de még augusztusban 
is szívesen fogadják a tanulni vá-
gyókat. 
 A felsoroltakból kitűnik, hogy 
az elsajátítható szakképesítések 
jól alkalmazkodnak a mun ka-
erőpiaci igényekhez, és viszony-
lag gyors elhelyezkedést eredmé-
nyeznek. Aki viszont csak azért 
jelentkezne, mert hobbiként él-
vezné a megszerzett tudást, az is 
jól döntött, hiszen örömmel ta-
nult. Sok olyan ismerősöm van, 
akinek már diplomája van, ám 
úgy gondolta, tanul egy olyan 
szakmát is, amely az eddigi élet-
tapasztalata alapján vált fontos-
sá számára vagy keltette fel az 
érdeklődését.
 A megújult szakképzési rend-
szerben nagyon sok pozitívum 
rejlik. S ez remek lehetőség Sza-
da felnőtt lakossága számára is, 
hiszen jól képzett szakemberek-
re mindig szükség volt, van, lesz. 
Nemcsak a településünk nívóját 

emeli, de lehetőséget ad arra is, 
hogy szakmailag előrébb lépje-
nek, esetleg kitörjenek valamely 
krízishelyzetből, és lehetőség le-
het azoknak az édesanyáknak 
is, akik jelenleg otthon vannak 
a gyermekükkel, de már terve-
zik visszatérésüket a munka vi-
lágába. 
 Javaslom, hogy tájékozód-
janak a szakképző centrumok 
honlapján és Facebook-oldalán, 
nem csupán a Gödöllőn, hanem 
a Vácon vagy akár a Budapesten 
található intézményeknél is.
 Sok sikert kívánok mindazok-
nak, akik úgy döntenek, hogy 
szeptembertől adnak maguk-
nak egy esélyt, és egy új szak-
ma megtanulására vállalkoz-
nak! Akiben további kérdések 
merültek fel a felnőttképzéssel 
kapcsolatban, azoknak a szer-
kesztőségen keresztül szívesen 
válaszolok.

Kajánné dr. Antalka Mária Edit, a hu-
mánügyi bizottság tagja
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Véget ért egy meghatározó időszak: elbú-
csúztak a szadai iskolától a nyolcadikosok. 
Emlékezetes műsorral köszöntek el tőlük.

Elköszöntek az alma matertől

A ballagás után kevés-
sel hivatalosan is lezárult a 
2024/25-ös tanév az isko-
lai tanévzáróval. Köszön-
tőjében Pintér Lajos pol-
gármester kiemelte, hogy 
a településvezetés büszke 
minden szadai diákra.
 – A képviselő-testü-
let tagjaival számos ren-
dezvényre, tanulmányi 
vagy sportversenyre kap-
tunk ebben a tanévben is 
meghívást, ahol megcso-
dálhattuk tudásukat, ki-
tartásukat, kreativitásu-
kat vagy éppen azt, hogy 
mennyire tehetsége-
sek és talpraesettek. Kü-

lön öröm volt számom-
ra, amikor a végzősök 
látogattak el hozzánk a 
polgármesteri hivatal-
ba, hogy megismerjék a 
munkánkat, vagy ami-
kor én mehettem el arra 
a diákfórumra, ahol na-
gyon releváns és érdek-
lődő kérdéseket kaptam 
a tanulóktól – jegyez-
te meg. – Szívből gratulá-
lok minden osztályzathoz, 
minden eredményhez és 
bizonyítványhoz, melyek-
ben a gyerekek szorgalma 
mellett a pedagógusok, a 
munkatársak és a szülők 
elkötelezett munkája, fel-
tétlen szeretete és törő-
dése is benne van. 

„Fel a vitorlákkal!” cím-
mel lezajlott iskolánkban 
az idei Székely Bertalan 
területi rajzpályázat. Ak-
varell képeket készítettek 
kicsik és nagyok hajókról, 
vitorlásokról, csónakokról 
vízen vagy kikötve a par-
ton. Szadán minden osz-
tály tanulói festettek, és 
a környék számos iskolá-
jából is érkeztek alkotá-
sok. Az alagsortól a leg-
felsőbb szintig díszítették 
a falakat a szebbnél szebb 
munkák.

A LEGEREDMÉNYESEBB 
VERSENYZŐK:
1–2. évfolyam: 
1. Varga Viktor (EGYMI Is-
kola, 2/a), 
2. Kovács Lili (Dunakeszi 
Kőrösi Csoma Sándor Ál-
talános Iskola, 2/c), 
3. Brailko David (Szadai 
Székely Bertalan Általá-
nos Iskola, 2/b);

3–4. évfolyam: 
1. Berdár Olga (Dunake-
szi Kőrösi Csoma Sándor 

Általános Iskola, 4/a), 
2. Berze Anna (Szadai 
Székely Bertalan Általá-
nos Iskola, 4/b), 
3. Kovács Júlia Ilona (Du-
nakeszi Kőrösi Csoma 
Sándor Általános Isko-
la, 3/b);

5–6. évfolyam: 
1. Márton Virág (EGYMI 
Iskola, 5/o), 
2. Farkas Zorka (Szadai 
Székely Bertalan Általá-
nos Iskola, 5/b), 
3. Golyán Vivien (Du-
nakeszi Kőrösi Csoma 
Sándor Általános Isko-
la, 6/b);

7–8. évfolyam: 
1. Marx Léna (Veresegy-
házi Fabriczius József 
Általános Iskola, 8/h), 
2. Csoma Dorina (Gödöl-
lői Petőfi  Sándor Általá-
nos Iskola, 8/b), 
3. Maász Hajnal (Szadai 
Székely Bertalan Általá-
nos Iskola, 8/b).

Verók Ildikó
pedagógus

FEL A VITORLÁKKAL!

Búcsú 
az iskolától

A Székely Bertalan Álta-
lános Iskola hagyomá-
nyaihoz híven a 7. évfo-

lyam búcsúztatta a ballagó 8. 
osztályosokat. A műsor elké-
szítésén túl a ballagás sok elő-
készületet igényelt: tarisznyák, 
virágok megrendelése, az útra-
valóba kerülő fényképek, osz-
tálynévsorok stb. elkészítése. 
Azért, hogy méltó körülmények 
között fogadhassuk a búcsúzó 
nyolcadikosokat és a vendé-
geket, az egész iskola épületét 
feldíszítettük. Ebben az összes 
osztály részt vett.

 A műsort a hetedikesek kezd-
ték, versekkel és a nyolcadiko-
soknak szóló búcsúbeszéddel 
köszöntek el a ballagóktól, majd 
a nyolcadikosok köszöntek el ta-
náraiktól és az iskolától, mely 
nyolc éven át a második ottho-
nuk volt. Ezután iskolánk igaz-
gatónője, Szathmáryné Szabó 
Zsuzsa, illetve az önkormányzat 
nevében Petrák Árpád alpol-
gármester szólt a ballagókhoz. 
Vécsey László országgyűlési 
képviselő pedig jótanácsokkal 
látta el a búcsúzókat.

Szabó Miklós osztályfőnök (7/b)

A 2024/25-ös tanév zárása után 
Pintér Lajos polgármester és 
Szathmáryné Szabó Zsuzsa, a 
Székely Bertalan Általános Is-
kola igazgatója egyeztetést foly-
tatott a Kulturális és Innovációs 
Minisztériumban Hankó Ba-
lázs miniszterrel, Maruzsa Zol-
tánnal, a BM közoktatásért fe-

lelős államtitkárával, valamint 
Szabóné Forgács Gabriellával, 
a Dunakeszi Tankerületi Köz-
pont igazgatójával arról, mi-
lyen megoldásokkal tehetnék 
komfortosabbá a szadai álta-
lános iskolások mindennapja-
it az új szadai iskolaépület meg-
épüléséig.

VAKÁCIÓ!

Év végi egyeztetés
Talán lesz előrelépés az ügyben
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Bambusz kutya türelemmel várta a hívást

OKTATÁS-NEVELÉS

Még az év elején felhívtuk a fi gyelmet arra, hogy a SzadaFeszt Egyesület Élményba-
zár és Kütyüjogsi című projektjével bekerült a Tesco-Global Zrt. „Start a jövőért” pá-

lyázatának legjobb három ötlete közé. Nos, a szadaiak jóvoltából (is) – akik zseto-
nokkal szavaztak a bevásárlásaik során – 300 ezer forintot nyert az egyesület a 

megvalósításra. Erre, a Székely Bertalan Általános Iskolával közösen szervezett júni-
us 18-i eseményre – amely egybeesett az intézmény hagyományos tanév végi gye-

reknapjával – lapunk is meghívást kapott Benke Éva egyesületi elnöktől. Riport.

Sztárral szemben, avagy 
élmények minden szinten

K utya az iskolában? Egy sima hét-
köznapi tanítási napon Bambusz 
kutya valószínűleg kinn várt vol-

na a suli bejárata előtt, de most benn az 
aulában egy széken ülve nézte a gazdáját, 
DJ Pandát, mintegy azt a kérdést sugall-
va felé: „Na, mikor jövök én?” Nem is kel-
lett sokat töprengenie. Míg DJ Panda egy 
csapat kisdiákkal bement a földszinti tan-
terembe, Bambusz kint várt, majd nyílt az 
ajtó, és a pillanatokkal korábban eldugott 
színes labdát Bambusz a kisebb tömeg-
ben kb. 2 másodperc alatt megtalálta – a 
gyerekek legnagyobb döbbenetére. Bam-
busz begyűjtötte a dicséreteket – mindenki 
megpaskolta vagy megsimogatta. Ő pedig 

elégedetten „tűrte” mindezt. Nem vélet-
lenül, hiszen alapvetően autistákat segí-
tő terápiás kutya, így a közelség, a gyako-
ri érintés nem jelent számára problémát. 
Ami neki csupán rutinfeladat volt, az a ki-
csiknek hatalmas élményt – hogy egy ku-
tyus ilyet is tud – jelentett.
 Volt, aki majdnem jól tippelt, hogy va-
jon miért is lelte meg ilyen hamar a labdát, 
végül a sok találgatást a gazdi terelte he-
lyes irányba: Bambusz először a szag alap-
ján az orrával kereste a tárgyat, majd miu-
tán nagyjából becélozta, hogy merre lehet, 
éles szemével gyorsan rá is bukkant. Játsz-
va tanulás néhány perc alatt!

Zajok fentről
Mikor innen kiléptem, fentről némi üdvri-
valgás hallatszott. Kinek szólhat ez? Hely-
színi kísérőm, a SzadaFeszt Egyesület tag-
ja, Puskás Zsuzsa hívta fel a fi gyelmemet, 
hogy a tinik egyik nagy hazai kedvence, 
énekese (vö.: TikTok-, Instagram-sztárja, 
-infl uenszere), Nagy Bogi jött el, hogy a 
Celeb a sarokban! című program vendé-
ge legyen. Őt fogadta az átlagosnál han-
gosabban az összegyűlt diáksereg. Mint 
kiderült, a gyerekek szavazhattak, kit lát-
nának szívesen e sarokban, és nagy fölény-
nyel ő lett a kiválasztott. A neve hallatán 
kikerekedett szemekkel csodálkoztam, 
hiszen eleddig azt sem tudtam, ki ő, lé-
tezik-e egyáltalán, de valószínűleg ben-
nem van/volt a hiba – mentségemre szól 
talán az, hogy néhány generációval idő-
sebb vagyok a célközönségénél, ennélfog-
va a zenei ízlésem is más, és persze nem 
tartom nyilván a fenti közösségi csator-
nákon felsorakozó és ott megmutatkozó 
előadók névsorát… De Nagy Bogira még 
visszatérek!

Értőn
Bevallom, amikor először elolvastam, mi-
ről is szól az egyesületnek ez a projektje, 
az tetszett meg benne legjobban, hogy pró-
bálnak némi iránymutatást adni a szinte 
csak az online világban élő és létező tiné-
dzsereknek arra, hogyan lehet a mobilte-
lefonokat és ezzel együtt az online teret 

Mi volt még ezen különleges na-
pon? Volt hangszermustra a 
RedOneHouse együttes jóvoltából, 
DJ Panda még a zenekeverés vilá-
gába is elkalauzolta a gyerekeket. 
Berzéné Fábián Anita stílustanács-
adást tartott kicsiknek, nagyok-
nak, lányoknak, fi úknak a Szárny-
ra kapott stílus című programon. 
Az észkerék agytornát Balázs Ju-
dit drámapedagógus, a hangfürdőt 
– hangtálakkal – Orbán Andrea biz-
tosította. A Picasso workshopon 
kartonpapírból – választott tech-
nikával – készültek önarcképek, 
melyből kiállítás is lesz az idei 
Fényfesztiválon.
 Sportprogramból is akadt bő-
ven: együtt lehetett versenyez-
ni Novák Richárd parasportoló eve-
zőssel, de volt még akadálypálya, 
célba dobás, kötélhúzás, hulahopp-
karikázás, foci, röplabda, parti-
zán kidobó, bowlinggolyó-gurítás 
és Floor is the lava játék is. A nap 
csúcspontja és záróeseménye a ta-
nár–diák kosárlabda-mérkőzés 
volt, melyet a kicsit jobb formában 
lévő diákok nyertek.

Jancsóné Szalai Szidónia tanító, szervező

GAZDAG KÍNÁLAT
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másra, másként, másképp, tudatosabban 
is használni, mint a folyamatos jelenlétre, 
a közösségi oldalak nonstop pörgetésére 
és az infl uenszerek képeinek „lájkolására” 
(ezért szerepelt például a projekt címében 
a kütyüjogsi kifejezés). Így kíváncsi vol-
tam, mit is rejt itt és most egy ilyen „elte-
relő” foglalkozás. 
 Az egyik ilyen volt a Stop Motion nevű 
rész, ami leegyszerűsítve az okoseszköz 
fi lmkészítésre való használatát mutatta be. 
Adott volt egy játékfi gura, melyet egyéb tár-
gyakkal összerakva különböző pozíciókba 
lehetett helyezni, és ezeket a momentumo-
kat kellett egymás után lefotózni. Ezután 

pedig egy megfelelő mobiltelefonos alkal-
mazás segítségével akár fél- vagy egyperces 
(esetleg hosszabb) fi lmmé váltak összefűz-
hetővé a pillanatok. Érdemes belegondol-
ni: akinek például ez a „játék” megtetszett, 
és aki mutat is némi affi  nitást a művészet-
hez, könnyen lehet, hogy felnőttként végül 
a mozgóképkészítési szakma valamelyik 
ágában teljesedhet ki. 
 A másik részt a Kapd el a hackert! ké-
pezte, amelyben azt mutatta be Fülöp 
Hajnalka digitális oktatással foglalkozó 
andragógus, hogyan lehet pillanatok alatt 
az online térben a csalók, adathalászok és 
más kiberbűnözők csapdájába esni, ezeket 
hogyan lehet előre felismerni és elkerülni. 

Népszerűség
Vissza Nagy Boglárkához! A szervezők egy-
órás időkeretet adtak, hogy a meséljen, il-
letve válaszoljon a rajongók kérdéseire – a 
beférő szerencsések zsúfolásig megtöltöt-
ték a tantermet, a kimaradók pedig az ajtó 
előtt egymásba kapaszkodva álltak és fi -
gyeltek –, de annyira belemerült minden-
ki, hogy hatvan perc elteltével még zajlott 
a program. Az volt a tervem, hogy a végén 
megkérdezem Bogit a helyszíni élményei-
ről. Míg vártam, volt időm utánanézni, 
voltaképpen ki is ő. Nos, a goldrecord.hu 
ismertetője szerint: „Nagy Bogi egy fi atal 
feltörekvő előadó, aki a zenekarával 2022 
óta egyre nagyobb sikereket ér el. Olyan 
neves szerzőkkel dolgozott együtt, mint a 
Bagossy testvérek, Szepesi Mátyás vagy a 
Margaret Island tagjai. Első nagyobb sike-

re a Félek című dal volt, amelynek ő a ze-
neszerzője és a szövegírója is, és már több-
milliós megtekintésnél tart a videóklipje. 
A debreceni együttes 2024-ben komoly 
mérföldkövekhez  érkezett, hiszen meg-
jelent első nagylemezük a Rendetlenség 
Remekműve címmel, melyen a dalszöve-
gek generációjának problémáival és érzé-
seivel foglalkoznak. A csapat legfőbb célja, 
hogy a dalokon keresztül segítsen a hall-
gatóknak megélni ezeket az érzelmi hul-
lámvölgyeket.” 
 Szóval jogosan népszerű… Ami azt ille-
ti, korábbi tervemről hamar lemondtam. 
Bogi alig-alig tudott kijönni a tanterem-
ből, olyan jelenet volt ez, mintha egy kon-
cert után rohanták volna le a fanatikusok. 
A „gyerekgyűrűből” végre odaért az asztal-
hoz, és mindenkinek aláírásokat osztoga-
tott: kinek egy papírcetlire, kinek a karjára. 
És aki kérte, azzal közös szelfi re is össze-
állt. De a sor előtte csak nem csökkent, sőt! 
Ahogy az alsóbb szinteken befejezték a cso-
portok a nekik rendelt aktuális programot, 
feljöttek, hogy ők is „elkaphassák” az éne-
kesnőt – én pedig inkább nem vártam ki, 
hogy az iskola jelen lévő összes tanulója 
megkapja a maga felejthetetlen ajándékát.
 Kifelé ballagva a suliból láttam, hogy 
Bambusz még mindig állta a simogatás-
rohamokat, és azt is, ahogy Éva és Zsu-
zsa elégedetten mosolyognak és kacsinta-
nak össze. Azok is lehettek, nagyszerű nap 
volt! Pillanatnyi célját mindenképpen elér-
te, de, hogy hosszú távon kinél milyen ha-
tása lesz, az sajnos örökre rejtély marad…

Raff ai Ferenc

A BeSocial reklámügynökség 2019 óta 
negyedik alkalommal vizsgálta a tinik 
online szokásait. A 2025-ös – 1550 fős 
mintán, 14 és 25 év közötti magyar fi a-
talok körében végzett – felmérésből ki-
derült, hogy sorrendben az Instagramot 
75,87, a Facebookot 69,47, a TikTokot 
69,28 és a YouTube-ot 57,63 százalé-
kuk használja tájékozódásra. A leg-
különbözőbb élethelyzetek sem tart-
ják vissza őket attól, hogy a mobiljukat 
nyomkodják: 74,63 százalékuk a WC-n 
ülve, 72,23 százalékuk fi lmnézés köz-
ben, 6,55 százalékuk akár a moziban is 
a netet bújja.
 Bár gyakran használják a külön-
böző platformokat, csak ritkán posz-
tolnak, s ha mégis, akkor legin-
kább az Instára (25,58 százalék) és a 

Snapchatre (23,32). A naponta hasz-
nált csatornák sorrendje úgy, hogy több 
választ is megjelölhettek a megkérde-
zettek: 1. Messenger (92,9 százalék), 2. 
Instagram (84,26), 3. TikTok (70,52), 4. 
Facebook (66,19), 5. YouTube (63,81). 
De ha ki kell választaniuk egyetlen csa-
tornát, amit kizárólagosan használnak, 
akkor a legtöbben az Instagram (40,06 
százalék) mellett tennék le a voksukat.
 Alap, hogy fi gyelemmel kísérik az 
infl uenszereket, legtöbben 30-nál is 
többet követnek, leginkább magyar 
fi a talokat, akik a neten váltak ismertté 
(34,15 százalék). A tinik több mint fele 
vásárolt már infl uenszer hatására ter-
méket (52,31 százalék), 100-ból hár-
man rendszeresen teszik ezt. Több mint 
egyharmaduk (35,16 százalék) szeretne 

véleményvezér lenni, megoszlik, hogy 
kit a pénz (10,28 százalék), kit a hírnév 
(9,5), kit mindkettő egyszerre (15,38) 
motivál ebben inkább.
 A tinikre jellemző, hogy nem ad-
nak meg magukról valós adatot a kö-
zösségi médiában (49,03 százalék), és 
hogy több profi ljuk is van (38,62), akár 
olyan is, amit alig valaki ismer (36,32). 
A fi atalok közel fele (49,19 százalék) élt 
már át zaklatást a közösségi médiá-
ban, minden tizedik (11,83) többször 
is. A megkérdezett válaszadók felétől 
(50,71 százalék) kértek már erotikus fo-
tót chatben, 8,81 százalékuk küldött is.
 Többen egy időre kivonulnának az 
online térből: a megkérdezettek fele 
(50,49 százalék) tartott már digitá-
lis detoxot, sőt, 18,54 százalék közü-
lük gyakran szokott ilyet tenni, továb-
bi 29,23 százalékuk gondolt már arra, 
hogy nem ártana.

INSTAGRAM A MENŐ

Nagy Bogi a közös 
szelfi zést is vállaltaFo

tók
: R

F
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Sajnos Szada egyes részein 
nem jutottak vízhez a 
lakosok a nagy nyári 

melegben. Ahhoz, hogy 
elegendő víz legyen a tér-

ségben, kedvező csapadékos 
időjárásra is szükség lenne.

Kincs, ami nem elég

H a tikkasztó a nyár, akkor szin-
te menetrendszerű a vízhiány is. 
Három évvel ezelőtt foglalkoz-

tunk lapunkban azzal, hogy Pest várme-
gye északnyugati részén, Solymár térségé-
ben sok háztartás több napon át víz nélkül 
maradt. Akkor jeleztük, ez bármikor be-
következhet Szadán is. Sajnos július első 
napjaiban be is következett. 
 „A rendkívül meleg időjárás következté-
ben olyan mértékű vízigény lépett fel, me-
lyet a vízellátó rendszer a kapacitás maxi-
mális kihasználásával sem tud kielégíteni. 
Ennek következtében Gödöllő, Veresegy-
ház, Szada, Erdőkertes, Fót és Őrbottyán 
települések egyes magasabban fekvő része-
in nyomáscsökkenés, az ivóvíz-szolgálta-
tás lokális szünetelése előfordulhat” – je-
lezte hivatalosan is a közszolgáltató cég, a 
DMRV Zrt. azt, amit bizonyára több szadai 
lakos is tapasztalt. 
 Az átmeneti vízhiánynak két oka van. 
Az egyik, amit három éve is idéztünk 
Dercsényi Pétertől, a DMRV egyik ko-
rábbi illetékesétől, változatlanul érvényes: 
 „A regionális ellátórendszer lényege, hogy 
egy megfelelően nagy kapacitású vízbá-

zisról – akár több 
irányba is – hosszú 
távvezetékek indul-
nak, amelyekre föld-
rajzi fekvés szerint 
sorban rákapcsolód-
nak az egyes telepü-
lések elosztóhálóza-
tai. (…) Nyilvánvaló, 
hogy a sor végén lé-
vőknek annyi jut, 
amennyit az előzők 
hagynak nekik. (…) 
A regionális rend-
szer leürülése ko-
moly problémákkal 
jár, a hálózatba leve-
gő kerül, hosszadal-
mas folyamat, mire 

ismét üzemképessé tehető. A közműves víz 
nagyon korlátos erőforrás, hatékony gaz-
dálkodást kíván. A termelést és fogyasz-
tást egyensúlyban kell tartani. A termelést 
a Duna-parti szűrésű kutak esetén a vízál-
lás befolyásolja, amivel nem lehet mit kez-
deni. A fogyasztást pedig a hosszú, meleg 
nyári időszak tudja többszörösére emel-
ni, amit vízkorlátozással lehet csökkenteni. 
(…) A vízbázishoz közelebb eső települése-
ken kell jobban korlátozni, hogy eljusson a 
víz a távolabbiakhoz is.”
 Azaz az adott mennyiségű vízből ugyan-
annyian (vagy többen) többet is fogyasz-
tanak. Ebből következik a másik ok is: ke-
vés az egységnyi vízmennyiség. 
 Egy 2020-as kimutatás szerint Magyar-
ország belső megújuló vízkészlete – a le-
hullott csapadék és a párolgás különbsége –
a második legalacsonyabb szintű az Eu-
rópai Unióban, ha az országon átfolyó fo-
lyók vízhozamát nem vesszük fi gyelembe. 
A belső vízkészletek legfőbb utánpótlását 
a csapadék jelenti, ami viszont csökken és 
egyre kiszámíthatatlanabbá válik. 2023-
as mérési adatok szerint évente 2–5 cm-
rel csökken a talajvíz szintje az országban, 
ami az Alföldre vetítve évente 1–2 köbki-
lométer víz elvesztését jelenti. 
 Az, hogy a jelenlegi hazai vízkészlet nem 
lesz elég a nyárra, arra a zoldhang.hu-nak 
adott idei februári interjújában fi gyelmez-
tetett Dedák Dalma, a WWF Magyaror-
szág környezetpolitikai szakértője.
 – Két hónapja nem jött a Kárpát-meden-
cébe érdemi csapadék. A Kárpát-meden-
cébe érkező csapadék jelentős része – át-
lagosan évi 85 százaléka – a tengerekből 
és óceánokból származik, nem helyben 

képződik, a legnagyobb arányban a medi-
terrán térségből érkező ciklonok szállítják 
ide a nedves légtömegeket, és ezek tavaly 
nyáron és most télen is rendre elmaradtak. 
Az óceánok és tengerek hatása most külö-
nösen látványos, hiszen ahogy azoktól tá-
volodunk, egyre szárazabbak az európai 
vízgyűjtők – nyilatkozta. – Amennyiben 
a jelenlegi tendencia március végéig foly-
tatódik, súlyos vízhiányra kell felkészülni, 
és ha az idei nyár a tavalyihoz hasonlóan 
forró és száraz lesz, akkor a téli vízhiány 
következtében sokkal nagyobb károkra 
kell számítani, mint tavaly, mert tartalé-
kok nélkül indulunk neki a nyári fél évnek. 
A Duna és a Tisza vízgyűjtőjén a hóban tá-
rolt vízkészlet messze a sokéves minimum 
alatt van. A hó fontossága azért rendkívü-
li, mert nagy területen halmozódik, óvja 
a talajfelszínt a kiszáradástól, és lassú ol-
vadása lehetővé teszi a csapadék talajba 
történő fokozatos beszivárgását. Mindez 
a felszín alatti vízkészletek utánpótlódása 
szempontjából is kulcsfontosságú.
 Ha egy ideig nem lesz több víz a vízbá-
zisokban és a víziközmű-hálózat fejlesz-
tésére is várni kell (ami lehetővé tenné a 
rendelkezésre álló mennyiség optimális el-
juttatását a fogyasztókhoz), akkor mit le-
het tenni, hogy jusson is, és maradjon is? 
Ahogy a Magyar Víziközmű Szövetség is 
javasolta: locsolásra lehetőleg ne csapvi-
zet használjanak, inkább az otthoni fúrt 
kút vizét, vagy az összegyűjtött esővizet; 
ha mégis szükséges az ivóvíz használata, 
úgy csökkentsék a növényzet locsolására 
használt mennyiséget és a locsolás gyako-
riságát; mellőzzék az az utak, járdák ivó-
vízzel való pormentesítését! RF

Ahhoz, hogy hasonló esetekben 
Szada magasabban fekvő pont-
jaira is feljusson a víz, a DMRV-
nek egy új nyomásfokozó géphá-
zat lenne szükséges létesítenie és 
víztározómedence-kapacitását is 
bővítenie kellene. Mint Pintér Lajos 
polgármester jelezte, e fejlesztések 
előkészítéshez Szada önkormány-
zata pénzügyi segítséget ajánlott 
fel. (A térségi víziközmű-hálózat fej-
lesztési lehetőségeivel hamarosan 
foglalkozunk lapunkban – a szerk.)

VAN SEGÍTSÉG

Alacsony a folyók 
és a talaj vízszintje is
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A lezárult 2024/25-ös évadban olyan megtisztel-
tetés és egyben szakmai kihívás ért, hogy egyszerre
 irányíthattam a Szadai SE három fociutánpótlás-
csapatát is. Szép sikereket hozott ez az esztendő.

SZADAI SPORT

Csillogó bajnoki érmek 

U15 (2010–2011)
A Pest vármegyei U15-ös bajnokság II. osz-
tályának alapszakaszában sok-sok kemény 
mérkőzést kellett megvívnunk, a telje-
sítmény pedig elég hullámzóra sikere-
dett, például a későbbi győztessel itthon 
döntetlent játszottunk, de sajnos egy-egy 
bekapott gól után elengedtük a meccset. 
A csoportban az 5. helyen végeztünk, így 
az alsóházban vártuk a tavaszt. 
 Az alsóházi rájátszás A csoportjában 
is sikerült meglepetést okoznunk, itthon 
3–0-ra vertük a későbbi csoportgyőztes 
Vác-Deákvár SE II-t. A tavaszi idényben 
kéz- és lábtörések és többhetes sérülések, 
betegségek miatt alig tudtunk kiállni, de 
így is a csoport 4. helyén végeztünk. Be-
mutatkozott az U13-ból Szabó Krisztián és 
Imre Vilmos is. A csoport gólkirálya Pályi 
Hunor csapatkapitány lett 15 góllal.
 A csapat: Espán Márton, Vágó Márton, 
Pályi Hunor, Stumpf Gergő, Imre Lóránt, 
Nádasdi Barnabás, Danku Milán, Far-
kas Imre, Hévizi Géza, Móricz Bertold, Si-
mon Dávid, Tar Zsombor, Kalincsák Ri-
chárd, Dezső András, Jávor Mihály, Varga 
Áron, Gombai Vince, Kvasz Áron, Stel-
la Simon, Szűcs Gábor, illetve az U13-ból 
Imre Vilmos és Szabó Krisztián. Edzők: 
Lőrincz Zoltán és Kiss Ferenc (segédedző: 
Delhougne Márton).
 A nagypályás bajnokság őszi és ta-
vaszi szezonja között a Pest vármegyei 
Futsal7Vége sorozatban a II. osztály C cso-
portjában volt érdekelt a csapat, 
erre a megmérettetésre sikerült 
a Ferencváros csapatából két 
ifjú játékost szereznünk (Csiz-
madia Balázs, Szűcs Norbert). 
Nagyon könnyen beilleszked-
tek, sokat segítettek a Szadá-
nak. A csapat a 7. helyen vég-
zett a csoportban. 

U17 (2008–2009)
A Pest vármegyei U17-es baj-
nokság II. osztályának alap-
szakaszát a következő kerettel 

kezdtük: Filip Marcell, Lukács Zoltán, Ba-
logh Bálint, Delhougne Levente, Szalkay 
Zsolt, Tanyi Donát, Kozma Márk, Gom-
bai Marci, Dezső Edi, Szabó Ákos, Molnár 
Zsigmond, Diós Kyle, Gál Kristóf, Takács 
Gergő, Szászi Péter, Tóth Zétény, Kvasz 
Botond, Orosz Bálint, Tiszai Kornél Bá-
lint, Császár Nimród, Kaiser Alex. Edző: 
Lőrincz Zoltán és Kiss Ferenc.
 Az őszi idényben lassan mindenkinek 
megtaláltam a helyét, hogy hol fog ját-
szani a csapatban. Voltak, akikre kettős 
terhelés került, mert a saját bajnokságuk 
mellett az U19-ben is lehetőséget kaptak 
a bizonyításra. Sajnos én is szakmai hibát 
vétettem, ami pontlevonással és eltiltással 
járt, így lettünk csak másodikok az Iklad 
KFC mögött. Ám a szövetség végül kizár-
ta az Ikladot, így hivatalosan megnyertük 
az alapszakaszt!
 A tavaszi idényben új csapatokkal kel-
lett megmérkőznünk. A kezdés itt sem si-
került tökéletesen, az első fordulóban az 
U19-hez kellett irányítanom két srácot is, 
aminek az lett a következménye, hogy itt-
hon kikaptunk a Kistarcsai VSC-től. Az-
tán néha-néha már a legjobb összeállítás-
ban is ki tudtunk állni, jöttek a győzelmek, 
a sikerek. Az utolsó két mérkőzés után já-
ték nélkül megkaptuk a 3-3 pontot, ami-
vel megnyertük a rájátszást. Következett a 
Bajnokok Tornája, ahol a Taksonnyal kel-
lett megküzdenünk. A 92. percig 2–1-re 
vezettünk, de már csak tíz emberrel ma-
radva nem bírtuk ki a végét, és az ellenfél 

egyenlített. Jöttek a 11-es rúgások, ahol a 
Taksony 4–1-re felülmúlt minket. Gratu-
lálok a csapatnak a szezonban az alapsza-
kaszbeli arany- és a végső ezüstéremhez. 
 A szünetben a Pest vármegyei 
Futsal7Vége tornán az U17-es II. osztály 
A csoportjában szerepeltünk; Bucsai Be-
nedekkel erősödni tudtunk. A fi úkkal 13 
meccset kellett megvívnunk, de összes-
ségében nagyon büszke vagyok a srácok-
ra, mert soha nem adták fel, az utolsó per-
cig küzdöttek, hajtottak. A hatodik helyen 
zártunk. A keretből többen itt is kettős ter-
helés alatt álltak, hiszen az U19-ben is ját-
szottak. 

U19 (2004–2007)
A klub történetében először szerepelt 
U19-es csapat korosztályos bajnokságban. 
A vármegyei U19-es III. osztály B csoport-
ját bő kerettel kezdtük: Farkas Bendegúz, 
Herczig Balázs, Lókodi Lázár, Németh 
Dávid, Palcsák Gábor, Marcsingó Csege, 
Gaál Máté, Czafi t Márk, Sápi Márk, Lázits 
Gergő, Delhougne Márton, Delhougne 
Bendegúz, Szász Dániel, Krén Dávid, 
Gerebenics Zsombor, Nagy Benedek Do-
monkos, Terebesi Mátyás, Seres Domi-
nik, Gulyás Bence, Gróf Szabolcs Levente, 
Boechat Dániel, Árki András, Tóth Dániel, 
Tóth Barnabás, Mészáros Marcell, Smuk 
János, Sinka Vince, Bucsai Bertalan, Ibri 
Ilyas, Deliagosz Sztamatisz. Edző: Lő-
rincz Zoltán.
 Az alapszakaszban mondhatni csak a Ve-
resegyház VSK volt komoly ellenfél. Sajnos 
ellenük nem sikerült nyerni, így másodikok 
lettünk. A III. osztály felsőházi rájátszásá-
nak A csoportjában a Veresegyházzal há-
romszor is összecsaptunk, de ebből csak 
kettő lett hivatalos mérkőzés, mindkettő 
1–1-es döntetlennel zárult. Így a veresiek 

lettek az elsők, ne-
künk az ezüstérem 
jutott. A csapatban 
sok U17-es korú ifjú 
is bemutatkozott, az 
ő góljaik révén is ér-
tük el ezt a szép si-
kert.
 A téli erőpróbán, 
a Pest vármegyei 
Futsal7Vége U19-
es A-csoportjában 
a 3. helyen végez-
tünk! 

Lőrincz Zoltán edző

A 2024/25-ben debütált 
U19-es csapat jól helytállt 
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Meglehetősen ritka, hogy egyszerre három interjúalany meséljen egy témáról bővebben. 
Ez a három majdnem négy lett! Kiss Gergely és lánya, Patrícia, illetve Tiba Panna beszélt 

lapunknak életük közös pillanatairól, szeretett sportágukról, a vízilabdáról – csak utóbbi édes-
apja, Tiba Péter nem tudott eljönni munkahelyi elfoglaltsága miatt a szadai találkozóra. 

SZADAI SPORT

Közös életszakaszok, 
közös sikerek

N éhány héttel ezelőtt az a tény kel-
tette fel a fi gyelmünket, hogy kö-
zel 30 év elteltével újra összeállt a 

Kiss–Tiba páros, csak most az apák után a 
lányaik pólóznak együtt. Nem volt kétség, 
hogy a téma megér egy hosszabb újságcik-
ket! De nem csak e közös metszet miatt!

Itt is, ott is
A szülők, Kiss Gergely és Tiba Péter anno 
a fővárosi BVSC-ben játszottak együtt 
rövid ideig, illetve nyertek együtt junior 
kontinens- és világbajnokságot a korosz-
tályos válogatottal – előbbi később fel-
nőtt válogatott- és klubbeli sikerei okán 
vált méltán elismertté, utóbbit pedig 620 
lejátszott OB I-es mérkőzése teszi azzá 

(amivel második a vonatkozó örökrang-
sorban). Gyermekeik, a szeptemberben 
19. életévét betöltő Kiss Patrícia, illetve 
a most májusban 18. születésnapját ün-
nepelt Tiba Panna a szintén budapesti 
UVSE-ben csapattagok. A 2024/25-ös fel-
nőtt női OB I-ben együtt nyertek ezüst-, a 
most végződött női ifjúsági bajnokságban 
pedig aranyérmet, emellett pedig az U15-
ös és U17-es nemzeti csapattal Európa-baj-
nokságot, az U18-as válogatott tagjaiként 
2024-ben vb-bronzérmet ünnepelhettek 
egymást ölelve. Mindemellett az is össze-
köti őket (és az apákat is újra), hogy Sza-
dán élnek: a Kiss család már 25 éve lakik 
a településen, a Tiba család pedig 15 éve 
költözött ide. Ahogy Kiss Gergely fogalma-
zott, szinte véletlenül tudta meg a hírt, de 

örül a szomszédságnak, hiszen Péterhez 
mindig is baráti viszony fűzte. 
 Ahogy a kiskoruk óta egymást ismerő 
lányok is azzá váltak. És ez a szoros kap-
csolat a medencében és azon kívül is elő-
nyös.
 – Nekem biztonságot jelent Patrícia je-
lenléte a csapatban. Egyfelől biztos lehe-
tek abban, hogy nem szúr hátba, másfelől 
olyan játékos, aki ugyanúgy akarja sikert, 
a győzelmet, mint én – említette Panna. 
Utóbbit megerősítette Patrícia is, mond-
ván, megsokszorozza az erejét, ha lát mást 
is, például Pannát, küzdeni, szenvedni.

Csak ha tetszik
Felvetettük: vajon a sorsuk eleve elrendelt 
volt azzal, hogy vízilabdás múltúak a szü-
leik? (Patrícia ráadásul duplán érintett, 
hiszen édesanyja, Valkay Anna szintén 
neves pólós volt, junior Európa-bajnoki 
bronzérmet is nyert – a szerk.)

A gödöllői MATE–GEAC férfi ví-
zilabda-szakosztálya 2021-ben 
alakult meg dr. Kiss Gergely veze-
tésével, az általa 2013-ban alapí-
tott Modern Sport Akadémiával 
együttműködve. A felnőtt együttes 
2025. május 31-én történelmi 
eredményt ért el: veretlenül meg-
nyerte az OB II-es bajnokságot, 
és ezzel kivívta a jogot az OB I/B-s 
szereplésre a 2025/26-os szezon-
ban. Egyébként a különböző kor-
osztályokban több szadai is ját-
szik, reméljük, hogy hamarosan 
sok más szadai vízilabdás sikerről is 
beszámolhatunk.

SZADAI, GÖDÖLLŐI 
KAPCSOLAT

A főszereplők (balról jobbra): 
Tiba Panna, Kiss Gergely, Kiss Patrícia
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 Patrícia szerint nem! Mint mondta, elő-
ször – a nővérével együtt – a cselgáncsot 
próbálták ki, aztán ő még a táncsportba 
is „belekóstolt”, de ez utóbbi nem tetszett 
neki, majd…
 – …konkrétan teljesen váratlanul meg-
jelentek a nővérével az uszodában, elém 
álltak, és azt mondák: „Apa, szeretnénk 
elkezdeni a vízilabdát!” – vette át a szót 
gyorsan Kiss Gergely.
 – Sosem erőltették, hogy vízilabdázzak 

– vette vissza a szót Patrícia. – Apa min-
dig hangsúlyozta, csak akkor kezdjek bele, 
ha tényleg szeretném, és ha végül így dön-
tök, akkor segít. 
 Kiss Gergely kiemelte, hogy éppen azért 
nem sulykolta a vízipólót, mert tudja, mi-
lyen óriási mentális és fi zikai megterhelés-
sel jár a versenyszerű, sőt válogatottszintű 
sportolás. Hozzátette, ismerve a sportági 
közeget, biztos volt abban, hogy a saját 
múltjából adódóan Patríciát érhetik akár 
kellemetlen élmények is – és ez, mint em-
lítette, be is következett. 
 – Azt is mondtam neki, hogy abban a 
pillanatban hagyja abba a vízilabdázást, 
ha már nem szereti, ha már nem okoz neki 
örömet – jegyezte meg. Erre Patrícia fi no-

man jelezte, attól még nagyon 
messze van.
 Pannának is megvolt a maga 
görbe útja addig, amíg rátalált 
a vízilabdára. Ahogy mondta, ő 
először a kempóval ismerkedett, 
majd később, látva a bátyját, 
kedvet kapott az úszáshoz, és 
néhány hónap után vele együtt 

– miatta – tért át a pólóra. Igaz, 
eleinte ez is nehezen ment neki, 
mosolyogva mondta, hogy egy 
hétre abba is hagyta a vízilab-
dázást, de aztán szólt az édes-
anyjának, mégis vigye vissza az 
uszodába. Ő is megkapott min-

den segítséget az édesapjától, emlékei sze-
rint főleg a nehezebb-rosszabb időszaka-
iban mondott néhány hatásos gondolata 
adott neki újra energiát.
 Végül olyannyira lendületbe jött, hogy 
egészen fi atalon tagja lett a női felnőtt-
válogatottnak. 2023 áprilisában, még 15 
évesen, az Athénban rendezett világkupa-
selejtezőn debütált a nemzeti csapatban, 
2024-ben pedig az együttes legfi atalabb 
tagjaként ott volt az eindhoveni Európa-
bajnokságon is. Mi több, a 2024/25-ös 
szezon évzáróján megkapta a talán legje-
lentősebb UVSE-beli egyéni elismerést, a 
Benedek Tibor-díjat (melyet az adott sze-
zonban kiemelkedő teljesítményt nyújtó 
férfi  és hölgy pólósnak ítélnek oda). Mivel 
Panna is örömét leli a vízilabdában, vele is 
mindenképp számolni kell a sportágban.

Tanulni kell
A vízilabda egyik sajátossága, hogy a ki-
emelkedő szinten szereplő játékosok je-
lentős része – gondolva a jövőjére – a 
sportkarrierjével párhuzamosan felső-
fokú tanulmányokat is végez. Kiss Ger-
gelyből jogász lett, Tiba Péter pedig in-

formatikusként dolgozik. Panna egészen 
különleges civil pályát nézett ki magának.
 – Bár én majd csak jövőre érettségizem a 
gimnáziumban, de már most tudom, hogy 
bűnügyi nyomozó szeretnék lenni. Kislány-
ként szívesen néztem a nyomozós fi lmeket 

– és persze nézem még mai is –, izgatott, 
hogy hogyan lehet egy-egy eset végére jár-
ni. Illetve az egyik családi barátunk vala-
mikor nyomozó volt, vele is sokat beszél-
gettem erről a témáról – mondta.
 Patrícia a hármas interjú előtt egy nappal 
végzett az utolsó (szóbeli) érettségi vizsgá-
jával, másnap pedig felvételi elbeszélgetés-
re volt jelenése a Semmelweis Egyetemen. 
Mint mondta, a gyógytornász szakra jelent-
kezett, és nagyon bízik abban, hogy a fel-
vételi eredmények nyári kihirdetésekor az 
ő neve is ott lesz az ősszel évet kezdő hall-
gatók között. Mindketten hangsúlyozták a 
(tovább)tanulás fontosságát és hasznossá-
gát. Egyfelől azért jó, ha van egy biztos tá-
masz, mert minden sportágban benne van, 
hogy valamilyen sérülés miatt esetleg túl 
korán kell civil karrierre váltani, másfe-
lől azért, mert a női vízilabdások profi  pá-
lyafutása – az életkori sajátosságok miatt 

– eleve rövidebb, mint a férfi aké. 
 Mi a magunk részéről egyelőre azt kí-
vánjuk, hogy Patrícia és Panna a vízilab-
dában teljesedjen ki, és minél több közös, 
együtt átélt sikert gyűjtsenek be. Na meg azt 
is, hogy a barátságuk legyen olyan hosszú, 
mit több, örök, mint apáiké. Raff ai Ferenc

Hogy milyen játékos is pontosan 
Kiss Patrícia és Tiba Panna? Aki fa-
natikus vízilabda-rajongó és rend-
szeres meccsre járó, az nyilván 
mindent tud róluk. De feltehető-
leg azok vannak többen, akiknek 
kevesebb az információjuk. Poszt-
juk szerint mindketten az ún. kapás 
szélső pozícióban játszanak. A töb-
bit Kiss Gergely fűzte hozzá.
 – Ha focis hasonlattal kelle-
ne őket jellemeznem, akkor Patrí-
cia amolyan Trent Alexander-Ar-
nold (az FC Liverpooltól nemrég a 
Real Madridba igazolt jobbhátvéd – 
a szerk.), aki érti, olvassa a játékot, 
és emellett technikás és vagány is, 
míg Panna amolyan Virgil van Dijk 
(az FC Liverpool középhátvédje – a 
szerk.), akinek elsőrangú a védő-
játéka, és a legjobb pillanatokban 
szerez fontos gólokat – mondta. 

OLYANOK, MINT…

FÓKUSZBAN A VILÁGBAJNOKSÁG
Lapunk megjelenése idején a női 
felnőttvízilabda-válogatott már 
az idei világbajnokságon szere-
pel Szingapúrban – Tiba Panna is 
bekerült a keretbe. A torna júli-
us 11-én kezdődött és augusztus 
3-ig tart. A csoportmeccsek so-
rán az együttes Görögország el-
len 10–9-re,  Japán ellen 33–13-
ra nyert, míg lapzártánk után 
Horvátország volt az utolsó el-
lenfél e szakaszban. Továbbjutás 
esetén a kieséses szakaszban és 

a helyosztókon lehet érdekelt az 
együttes. 
 A felkészülés során a nemze-
ti csapat június 24. és 26. között a 
hazai rendezésű SEAT-kupa tornán 
gyakorolt a vb-re. Ennek kereté-
ben Gödöllőn Új-Zélandot 16–11-re 
győzte le az együttes (Tiba Panna 2 
gólt dobott), majd ugyanitt Hollan-
diától kikapott 15–12-re. A harma-
dikat, a Görögország elleni össze-
csapást a budapesti Margitszigeten 
pedig 20–11-re megnyerte.

Tiba Panna hazavihette a Benedek-díjat
Fo

tók
: F

ac
eb

oo
k/

UV
SE



22 2111 SZADA | 2025. JÚLIUS

A Szadai Sportcentrum több területe,  
helyisége bérelhetővé vált lakosok, csopor-

tok és cégek számára. Várjuk foglalását! 

TOVÁBBI INFORMÁCIÓK:  
telepulesuzemeltetes@szada.hu 

+36-70-408-4362

Kapcsolat: Szada Nova NKft., 
telefon: 06/28-200-602, e-mail: szadanova@szada.hu

HIRDESSE ÖN IS CÉGÉT, SZOLGÁLTATÁSÁT

SZADA CÍMŰ HELYI 
LAPBAN! 
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